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însuşirile caracterului Domnu
lui Hristos

Domnul Isus Hristos a venit 
pe acest păm înt pentru  a pre
zenta tu turor adevărul divin şi 
trăirea lui în toate îm prejură
rile vieţii. Viaţa Lui s-a ca
racterizat printr-o ascultare 
desăvîrşită, pornită din inimă

sinceră şi curată faţă de Dum- 
nezeu-Tatăl. El a arătat aci 
pe păm înt cum trebuie să fie 
un adevărat credincios care 
doreşte sincer să slujească lui 
Dumnezeu. Caracterul Domnu
lui Isus Hristos a fost desă- 
vîrşit. El este modelul nostru 
de urmat. Noi trebuie să ajun
gem la cea mai înaltă treaptă 
a desăvîrşirii, însuşindu-ne ca
racterul Lui. Aceasta o putem 
face numai învăţînd de la El. 
„A învăţa de la Hristos11, zice 
Spiritul Profetic — „însem
nează a primi harul Său, care 
este caracterul Său. Iată, deci. 
că mergînd mai departe cu 
cercetarea putem  spune că, în 
această accepţiune a cuvîntu- 
lui, har însemnează totalitatea 
însuşirilor caracterului Domnu
lui nostru Isus Hristos. Inspi
raţia divină ne spune că : 
„harul trebuie cultivat cu mare 
g rijă11. Aceasta însemnează că 
însuşirile caracterului Domnu
lui Isus Hristos, pe care El 
este gata să le facă să răsară 
şi în caracterul nostru, dacă 
noi dorim aceasta, trebuie cul
tivat pentru  ca astfel să şi 
„creştem în h a r11.

Creşterea în har

Cultivarea însuşirilor carac
terului şi, deci, creşterea noas
tră  în harul Domnului nostru 
Isus Hristos, se poate face nu
mai rămînînd într-o strînsă 
legătură şi continuă comuniune 
cu Domnul Isus.

„Manifestarea iubirii, îndură
rii şi bunătăţii lui Dumnezeu, 
şi lucrarea pe care Sfîntul
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Spirit o face în inimă, spre 
a o lum ina şi înnoi, ne duce, 
prin  credinţă într-o legătură 
aşa de strînsă cu Hristos, în- 
cît avînd o clară concepţie 
despre caracterul Lui, putem 
să discernem şi cea mai meş
teşugită înşelăciune a lui Sa
tana. P rin  meritele lui Hristos,

prin  dreptatea Lui, care prin 
credinţă, ne este socotită nouă, 
căpătăm un caracter creştin 
desăvîrşit. Lucrarea ce avem 
de îndeplinit în toate zilele şi 
în toate orele, ne-o arată apos
tolul prin cuvintele : „Să pri
vim spre începătorul şi Desă- 
vîrşitorul credinţei noastre, 
Hristos (Evrei 12,2). „Făcînd 
aceasta, ideile noastre devin 
mai clare, credinţa noastră mai 
tare, speranţa noastră mai în 
tem eiată şi astfel noi vom 
creşte în h a r11.

„Creşterea noastră în har, 
bucuria noastră în spirit, folo
sinţa noastră ■—■ toate depind 
de legătura noastră cu Hristos. 
P rin  zilnica şi continua legă
tu ră cu El, prin continua ră- 
mînere în Hristos — numai 
astfel putem  creşte în h ar11. 
Apostolul P e tru  îndeamnă pe 
fraţii săi de credinţă să crească 
„în harul şi în cunoaşterea 
Domnului şi M întuitorului nos
tru  Isus Hristos11 (2 Petru  
3,18). „Cînd cei credincioşi 
cresc în harul lui Dumnezeu, 
atunci ei dobîndera: continuu 
o mai clară înţelegere a Cu- 
vîntului Său11. „Noi avem po
sibilitatea să ne îmbogăţim 
cunoştinţele printr-o cercetare 
plină de rîvnă a Scripturilor, 
şi apoi să urm ăm  căile ade
vărului care sînt descoperite 
în ele. Acei care cresc necon
tenit în har, vor fi tari în cre
dinţă şi vor înainta . . . Dacă 
creşteţi în haru l şi cunoştinţa 
M întuitorului nostru Isus Hris
tos, veţi folosi orice privilegiu 
şi ocazie de a căpăta mai m ultă

cunoştinţă despre viaţa şi ca
racterul lui Hristos11.

Pe de altă parte, acelaş a- 
postol Petru, la începutul celei 
de a doua epistole pe care o 
scrie către toţi „cei ce au că
pătat o credinţă de acelaş pre ţ'1 
cu a lui, face urm ătoarea 
urare : „Harul şi pacea să vă

fie înm ulţite prin cunoaşterea 
lui Dumnezeu şi a Domnului 
nostru Isus Hristos11 (2 Petru
1,2). Iar apostolul Pavel, lăm u
rind mai bine această idee, 
scrie Colosenilor (1,9) : „... nu 
încetăm să ne rugăm  pentru 
voi, şi să cerem să vă umpleţi 
de cunoştinţa voiei Lui, în 
orice fel de înţelepciune şi 
pricepere duhovnicească, pen
tru  ca astfel să vă purtaţi în- 
tr-un  chip vrednic de Domnul, 
ca să-I fiţi plăcuţi în orice lu 
cru : aducînd roade în tot felul 
de fapte bune. şi crescînd în 
cunoştinţa lui Dumnezeu11.

Deci „creşterea în h ar11 sau 
dezvoltarea însuşirilor caracte
rului Domnului nostru Isus 
Hristos în noi se face prin 
„cunoaşterea lui Dumnezeu şi 
a Fiului Său11. Această cunoaş
tere va avea drept rezultat 
schimbarea firii pămînteşti în 
fire duhovnicească, singura 
care va moşteni viaţa veşnică. 
Căci „viaţa veşnică este aceas
ta : să Te cunoască pe Tine 
singurul Dumnezeu adevărat şi 
pe Isus Hristos pe care L-ai 
trimes Tu11 (Ioan 17,3).

Cunoaşterea aceasta de Dum
nezeu nu se rezumă numai 
la acumularea de cunoştinţe 
teoretice despre Dumnezeu. 
O astfel de cunoaştere nu 
ne va ajuta să creştem în 
har. „Cea mai mare m ani
festare a harului şi puterii lui 
Hristos pe care o pot da pe 
faţă cei credincioşi, este atunci 
cînd omul firesc devine părtaş, 
de natură dumnezeiască, şi 
cînd prin puterea pe care o dă 
harul lui Hristos, biruieşte 
stricăciunea care este în lum e 
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prin poftă". „Singura cale pen
tru  a creşte în bar este de a 
face în mod dezinteresat lu
crarea pe care ne-a încredin
ţat-o Hristos : a face adică tot 
ce stă în puterile noastre ca 
să ajutăm  şi să binecuvîntăm 
pe aceia care au nevoie de aju
torul nostru... Dacă mergi să 
lucrezi... vei creşte în harul 
lui Hristos pe care-1 vei pune 
astfel în practică“.

Amabilitate, bunăvoinţă... har

Aşa cum este folosit în 
Sfînta Scriptură, cuvîntul „har" 
mai conţine şi ideia unui con
ţinu t frumos sau agreabil sim
ţit sau exprim at faţă de un 
altul, ca de pildă, amabilitate, 
favoare, bunăvoinţă. Iosif a 
aflat „trecere“, literal, „har" 
înaintea lui Faraon. David a 
căpătat milă („favoare") înain
tea lui Dumnezeu (Fapte 7,10. 
46). ,,Cînd predicau ucenicii 
erau „plăcuţi", literal, „aveau 
har" înaintea întregului norod 
(Fapte 2,47). Cu siguranţă că 
definiţia de „favoare nem eri
tată"  ce i se atribuie cuvîntu- 
lui, aici nu  este corespunză
toare. „H ar- trebuie înţeles aci 
în sensul din Luca 2,52, unde 
se spune despre Domnul că „era 
tot mai plăcut înaintea lui 
Dumnezeu şi a oamenilor11.

Ca o exprim are a sentimen
telor de bunăvoinţă ,„har" este 
folosit şi cu privire la recunoş
tinţă. Astfel întrebarea : „va 
rămîne el îndatorat faţă de 
robul acela ? din Luca 17,9, 
este redată în alte traduceri 
prin  „Mulţumeşte el robului 
aceluia ?", iar literal, întrebarea 
este : „Are el har faţă de robul 
acela ?“ în  sensul acesta, „har" 
este adesea folosit în expresia : 
„m ulţum iri fie aduse lui Dum
nezeu11, literal, „har fie lui 
Dumnezeu" (1 Cor.15,57 ; Rom. 
6,17). Cu siguranţă că nici în 
aceste expresii, cuvîntul „har" 
nu însemnează „favoare neme
rita tă11 oferită de m uritori lui 
Dumnezeu.

Tot ca o exprimare de bună
voinţă deosebită, cuvîntul „har" 
este folosit şi cu privire la un 
dar, un avantaj. Cînd Iudeii au 
'enit la Festus, ei i-au cerut 

le facă un „hatîr", literal,

un ,.har" contra lui Pavel 
(Fapte 25,3). Pavel vorbeşte 
despre darul pe care-1 aduse
seră bisericile pentru  săracii 
din Ierusalim ca fiind, literal, 
„harul" (1 Cor. 16,3 cu 2 Cor. 
8,4).

Darul cel nespus de mare

Mari şi m inunate sînt „bogă
ţiile harului lui Dumnezeu !“ 
Harul este izvor nesecat de bi
necuvântări nepreţuite. Din el 
curg torente nesfîrşite de da
ru ri spirituale şi materiale, 
infinit de felurite, care stau 
gata să se reverse peste sufle
tu l însetat, flămînd şi dornic 
după o adevărată viaţă spiri
tuală. Tot din această „bogăţie 
a harului Său", în nem ărginita 
Sa iubire faţă de noi, Dumne
zeu ne-a dat cel mai m ăreţ şi 
mai scump „Dar“ dintre daruri. 
„Totul ni se dă prin acest unic 
Dar negrăit de mare, Unicul 
F iu al lui Dumnezeu". „Dar 
Dumnezeu, care este bogat în 
îndurare, pentru  dragostea cea 
mare cu care ne-a iubit, măcar 
că eram m orţi în greşelile 
noastre, ne-a adus la viaţă îm
preună cu Hristos... El ne-a 
înviat împreună, şi ne-a pus să 
şedem îm preună în locurile 
cereşti în Hristos Isus, ca să 
arate în veacurile viitoare ne
m ărginita bogăţie a harului 
Său, în bunătatea Lui faţă de 
noi în Hristos Isus" (Efes. 
2 ,4 -7 ).

întreg planul de m întuire se 
întemeiază pe un ,,dar“, reali
zat prin  jertfa  Domnului nostru 
Isus Hristos, „iar ca o coroană 
a m întuirii este „darul lui 
Dumnezeu, viaţa veşnică, în 
Hristos Isus, Domnul nostru. 
Nimeni nu  va putea să admire 
harul lui Dumnezeu, fără să 
fie constrîns să exclame îm pre
ună cu apostolul : „Mulţumiri 
fie lui Dumnezeu pentru  darul 
Lui cel de nespus" (2 Cor. 9,15 ; 
Mărt. I. p. 70). Deci, „darul cel 
nespus de m are" se datoreşte 
tot nemărginitei bogăţii a haru 
lui lui Dumnezeu.

Harul spiritual

„Aproape de încheiarea P la 
nului de M întuire este făgădu
ită o m are revărsare a harului

spiritual, spre a pregăti bise
rica pen tru  venirea Fiului 
Omului. Această revărsare a 
Spiritului este asemănată cu 
căderea ploii tîrzii, şi tocmai 
pentru  această nouă putere ar 
trebui să-şi înalţe creştinii ce
rerile lor către Domnul seceri
şului, în timpul ploii tîrzii" 
(Faptele Apost. p. 55). „Ploaia 
tîrzie, care era dată pentru  
coacerea recoltei pămînteşti, re
prezintă harul spiritual care 
pregăteşte comunitatea pentru 
venirea Fiului Omului". „Ha
ru l divin ne trebuie la început, 
harul divin ne trebuie la orice 
pas de progres, şi num ai harul 
divin poate încheia lucrarea". 
„Cu inimile pline de căinţă, să 
ne rugăm acum cu cea mai 
mare seriozitate pentru ca în 
acest timp al Ploii tîrzii, stro
pii harului să cadă peste noi".

Iată aci un nou înţeles al cu- 
vîntului „har". Este vorba de 
„harul spiritual", care este si
nonim cu revărsarea binecuvîn- 
tărilor oferite de Dumnezeu 
prin cea de a treia Persoană 
a Dumnezeirii : Duhul Sfînt. 
Toate comorile cereşti trimise 
nouă prin Duhul Sfînt pentru 
ca să ne ajute în vederea pre
gătirii noastre pentru  cer, sînt 
cuprinse în noţiunea de „har 
spiritual", prezentat de profeţi 
sub înfăţişarea ploii timpurii 
şi tîrzii care cad în ţările orien
tale în timpul semănatului şi 
al seceratului. Aceiaşi profeţi au 
„prezis revărsarea harului spi
ritual într-o m ăsură bogată 
asupra bisericii lui Dumnezeu" 
(Faptele Ap.p.54). îndem nul 
care ni se dă este să cerem de 
la Domnul să reverse asupra 
noastră din bogăţia harului Său 
spiritual, pentru  ca să putem 
deveni fii şi fiice după voia 
Lui, aducînd astfel slavă 
Numelui Lui cel mare şi m inu
nat. Dacă sufletul nostru va 
dori după Dumnezeu, atunci 
vom găsi to t mai m ult din 
bogăţiile fără sfîrşit ale haru 
lui Său. Dacă vom m edita la 
aceasta, ele vor deveni proprie
tatea noastră şi vom da în ştire 
meritele jerftei pe care a adus-o 
M întuitorul, scutul dreptăţii 
Sale, plinătatea înţelepciunii şi 
a puterii Sale, spre a ne  înfă-
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ţişa înaintea Tatălui „nepătaţi 
şi fără greşeală".

Harul lui Dumnezeu sau gra
ţia divină

Sensul distinctiv pe care îl 
are cuvîntul „har“ în Noul Tes
tament, şi mai ales în scrierile 
apostolului Pavel, este acela al 
iubirii îmbelşugate, al iubirii 
m întuitoare a lui Dumnezeu 
faţă de păcătoşi, aşa cum este 
descoperită în Isus Hristos. 
Fără îndoială, că întrucît toţi 
oamenii au păcătuit şi sînt lip
siţi de slava lui Dumnezeu 
(Rom.3,23), o astfel de iubire 
din partea lui Dumnezeu este 
cu totul nem eritată de cel pă
cătos. (Rom.1,18—32 ; Fapte 
7,52). Şi cu toate acestea, Dum
nezeu a continuat să privească 
pe păcătos cu iubire şi bună
tate, ca descoperirea bunătăţii 
Lui să-l îndemne la pocăinţă.

Iată dar că, de data aceasta, 
prin „harul lui Dumnezeu" se 
înţelege bunătatea lui Dumne
zeu, în m ăsura în care ea se 
dovedeşte a-şi găsi aplicarea 
faţă de păcătos fără ca să con
tribuie la aceasta cu vreun me
rit oarecare. In tr-un  înţeles 
mai restrîns al cuvîntului şi 
mai specific sensului lui din 
Noul Testament, „har" înseam
nă acea cauzalitate divină, adică 
acea acţiune efectivă pornită 
din partea cerului, care pune pe 
om în adevăratul raport reli
gios faţă de Dumnezeu, ceea 
ce înseamnă că prin  liberarea 
omului de păcat şi vină, acesta 
este împăcat cu Dumnezeu şi 
condus la trăirea unei desăvîr- 
şite vieţi morale.

Nu ne lipseşte, în această pri
vinţă, nici definiţia Spiritului 
Profetic, unde citim : „Harul 
este bunătatea lui Dumnezeu 
dovedită faţă de fiinţe omeneşti 
care nu o meritau. Dumnezeu 
se bucură să reverse harul Său 
asupră-ne, nu pentru  că noi am 
fi vrednici, ci tocmai pentru 
că nu-1 m erităm". Deci, noi 
înţelegem prin „har" un „bine 
nem eritat ; cu alte cuvinte, ha
rul lui Dumnezeu este nem ărgi
nita Sa binevoire de a primi 
pe păcătos fără m erite perso
nale, de a-1 curăţi de păcate 
şi de a-1 îndreptăţi pentru a 
putea dobîndi fericirea veşnică".

„Acesta este harul lui Dum
nezeu în înţelesul specific al
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Noului Testament... El este 
iubirea Lui nemărginită, atotcu
prinzătoare şi transformatoare 
faţă de omul păcătos. Şi vestea 
cea bună a harului Său aşa cum 
este descoperit în Isus Hristos, 
este „puterea lui Dumnezeu 
spre m întuire" (Rom.1,16). Ha
rul nu este numai îndurarea 
şi bunăvoinţa lui Dumnezeu de 
a ierta, ci el este şi o putere de 
m întuire în acţiune dătătoare 
de energie şi transformatoare, 
în  felul acesta harul poate să 
umple pe cineva. Despre Dom
nul Isus stă scris că El era 
„plin de har şi de adevăr" 
(Ioan 1,14) el poate să fie dat 
(Rom.12,3,6) şi poate fi îndes
tulător (2 Cor. 12,9). Harul, stă- 
pîneşte (Rom.5,21), învaţă (Tit 
2,11,1) întăreşte inima (Evrei 
13,9). In unele cazuri „harul" 
poate să fie aproape echivalent 
cu ,Evanghelia" (Col.1,16), şi cu 
lucrarea lui Dumnezeu în gene
ral (Fapte 11,23). „Harul divin 
este marele element al puterii 
m întuitoare".

Dumnezeu a făcut pe om 
desăvîşit. Adam, părintele nos
tru  al tuturor, a prim it de la 
Dumnezeu — odată cu aduce
rea lui la fiinţă — „darul 
vieţii şi al dreptăţii". P rin  as
cultare, omul ar fi pu tu t rămîne 
în această stare desăvîrşită în 
tot decursul veşniciilor care 
aveau să vină. Dar, intervenind 
neascultarea — şi, deci călca
rea poruncii — darul vieţii a 
fost pierdut şi omul, din desă- 
vîrşit cum era, a devenit ne- 
desăvîrşit. El nu mai avea în 
faţa Creatorului nici un fel de 
îndreptăţire. Din starea lui pă
cătoasă nu se mai putea salva 
singur. Aceasta ar fi însemnat 
ca el să răm înă pierdut pentru 
totdeauna. „Legea lui Dumne
zeu arată pe toţi oamenii ca 
păcătoşi. Urmaşii lui Adam, nu 
numai că au moştenit prin forţa 
lucrurilor o natură păcătoasă, 
ci oricare om, ca fruct al aces
tei naturi, a făout la rîndul 
său păcate". „De aceea, după 
cum p rin tr-un  singur om a in
tra t păcatul în lume, şi prin 
păcat a in tra t moartea, astfel 
moartea a trecut asupra tu tu 
ror oamenilor, din pricină că 
toţi au păcătuit" (Rom.5,12).

Din starea lui păcătoasă 
omul, fără vreun ajutor venit 
de sus, nu  s-ar fi pu tu t salva

niciodată. Chiar dacă şi-ar lua 
hotărîrea să asculte în totul de 
voia lui Dumnezeu, această 
„hotărîre de a asculta în to tu l“ , 
cel păcătos nu  o poate aduce 
la îndeplinire prin  propriile lui 
eforturi. Omul este în totul 
sub puterea aceluia de a cărui 
glas a ascultat nesocotind po
runca hotărîtă a lui Dumnezeu 
de a nu mînca din fructul 
pomului oprit. Aşa fiind, chiar 
aşa zisele fapte bune pe care 
le facem apar înaintea lui 
Dumnezeu mînjite de influenţa 
nefastă a păcatului. Scriptura 
arată clar că „... toate faptele 
noastre bune sînt ca o haină 
m înjită" (Isa.64,6).

Acesta este rezultatul stră 
duinţelor noastre personale, 
ceea ce înseamnă că oricît 
ne-am strădui să fim plăcuţi 
lui Dumnezeu prin umblarea 
noastră — umblare datorită 
propriilor noastre eforturi — 
prin aceasta nu vom putea ob
ţine niciodată intrare în cer. 
Tot binele pe care-1 facem nu 
ni se datoreşte nouă, ci haru 
lui lui Dumnezeu care ne-a 
făcut în stare să-l facem. Pen 
tru  că, dacă ar fi ca Bunul 
Dumnezeu să acorde m întuirea 
luînd drept criteriu meritele 
celui păcătos, nici un  om 
care a tră it vreodată pe acest 
pămînt, n -ar mai deveni cetă
ţean al împărăţiei lui Dumne
zeu. Dar, laudă fie adusă lui 
Dumnezeu, că m întuirea nu se 
capătă prin merite personale, ci 
prin har, adică prin graţia sau 
favoarea divină. „Căci prin har 
aţi fost mîntuiţi, pe temeiul 
credinţei, şi anume nu prin me
ritele voastre, nu, acesta este 
darul lui Dumnezeu" (Efes.2,8, 
trad.Menge).

„Hristos Şi-a dat viaţa pentru 
a face cu putin ţă ca omul 
să fie refăcut după chipul lui 
Dumnezeu. Ceea ce atrage pe 
oameni laolaltă în ascultare de 
adevăr este harul Său".

Indricău Gh.

Q



P A  S T O R U L
entru  slujitorul lui Dum
nezeu, Biblia este mai 

mult decît o carte obişnuită, 
unul dintre cele mai impor
tante lucruri pe care să ni le 
amintim este acesta : „Nicio
dată nu trebuie să studiem 
Biblia fără rugăciune. înainte 
de a deschide paginile ei ar 
trebui să cerem iluminarea 
Spiritului Sfînt şi ea ne  va fi 
acordată11.

O mare parte din experienţa 
studiului Bibliei implică de 
asemeni „reflecţii la rugăciune44. 
Pentru o astfel de reflecţie, o 
abordare a Bibliei verset cu 
verset, este în special potrivită.

„Cercetătorul să ia un verset 
ţ i  să-şi concentreze mintea asu
pra lămuririi gîndului pe care 
Dumnezeu l-a pus pentru el 
în acel verset, şi apoi să stă
ruie asupra lui pînă ce acesta 
va fi însuşit. Un pasaj astfel 
studiat pînă ce însemnătatea 
sa va fi desluşită, este de mai 
mare valoare decît din lectura 
atentă a m ultor capitole fără 
să fi avut în vedere vreun 
scop hotărît şi nici o instruire 
cîştigată“.

Încercaţi mai întîi un verset 
nenarativ  cum ar fi de exem
plu Ioan 15,11.: „V-am spus 
aceste lucruri pen tru  ca bucu
ria  Mea să răm înă în voi şi 
bucuria voastră să fie deplină"-.

începeţi punîndu-vă în tre 
bări. Există cumva un cuvînt 
cheie în acest verset ? Ce a 
v ru t să spună Domnul Hristos 
prin  „bucuria Mea“ ? Dar prin 
„bucuria voastră“ ? Ce implică 
o bucurie „deplină44 ?

Oricare ar fi bucuria aceasta, 
evident ea are de a face mai 
degrabă cu oamenii, cu relaţiile 
lor decît numai cu lucrurile. 
Tot astfel indică şi inspiraţia. 
„Bucuria M întuitorului este de 
a vedea în îm părăţia slavei pe 
cei ce au fost salvaţi prin  ago
n ia şi um ilinţa Sa. Iar cei 
răscum păraţi vor fi părtaşi la 
bucuria Sa atunci cînd vor
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zări, p rin tre  cei m întuiţi pe 
aceia care au fost cîştigaţi 
la Hristos prin rugăciunile, 
prin truda şi sacrificiile lor pli
ne de iubire44.

Ca pastor poţi încerca vreo 
bucurie mai mare decît emoţia 
de a vedea în  îm părăţia Sa pe 
cineva cu care ai discutat rea
litatea adevărurilor veşnice ?

Dar bucuria creştinului este 
într-o mare măsură şi un fac
tor al prezentului. Cunoaşterea 
şi iubirea Domnului Isus, de 
exemplu um ple de bucuria Sa 
tot ceea ce facem. Munca noas

tră, studiul, recreaţia, părtăşia 
sau jocul nostru.

Cuvintele găsite în Ioan 15, 
au fost spuse numai cu cîteva 
ore înaintea crucii. Nu cumva 
ele mai sugerează şi altceva, 
o bucurie care nu poate fi în
vinsă de încercări şi greutăţi ? 
întreaga Evanghelie poate fi 
redusă aproape la un singur 
cuvînt : BUCURIE.

Aceasta fiind adevărat n-ar 
trebui oare să demonstrăm că 
viaţa creştină este o viaţă fe
ricită ? „Nu există nimic în
tunecat sau trist în religia 
Domnului Isus . . .  Hristos do
reşte ca noi să facem ca ser
viciul Său, să pară atractiv, 
precum este în realitate14.

Şi acest gînd ne sugerează 
o altă întrebare : Care este

cauza ce stă la baza celor mai 
multe nefericiri ? Nu cumva 
bucuria în vreuna din profun
zimile ei include şi vreo cale 
prin care această apăsătoare 
greutate poate fi în lăturată ?

O astfel de bucurie o poate 
găsi cel credincios pe drumul 
crucii. Şi oricine este dispus 
să asculte i se face invitaţia : 
„Lasă toate poverile la piciorul 
crucii şi mergi mai departe 
bucurîndu-te în dragostea Celui 
care te-a iubit mai întîi“.

Astfel, pînă acum, am înce
pu t doar să explorăm profun
zimea acestui verset. S tăruiţi 
mai departe asupra lui şi lă
saţi ca voioşia şi bucuria voas
tră  să convingă că religia voas
tră  este ceva real, viu, de dorit.

Metoda — verset cu verset
— va îmbogăţi de altfel şi stu
diul unui pasaj narativ. Să ne 
gîndim numai la un singur 
verset : Mat. 27,36 : „Apoi au 
şezut jos şi-L păzeau44. Evident 
contextul aparţine crucificării. 
Domnul Isus fusese pironit pe 
cruce, aceasta fusese fixată în 
groapa ei iar soldaţii îşi îm 
părţiseră hainele Sale ; „Apoi 
au şezut jos şi-L păzeau-.

Ce ar putea fi valoros pen
tru  tine în această scurtă re 
latare ?

Este desigur gîndul în legă
tură cu ultimele scene ale vieţii 
Domnului Hristos la care se 
referă inspiraţia cînd spune : 
„examinaţi-1 punct cu punct 
şi lăsaţi ca imaginaţia voastră 
să prindă fiecare scenă14. Să 
ne oprim asupra acestui amă
nunt special care se referă 
atît la ostaşii romani cît şi la 
ceilalţi care se aflau în jurul 
crucii, ca să-L păzească. Ce se 
poate vedea acolo ? Ce se poate 
auzi acolo ? Ce se poate simţi 
acolo ?

Ce se poate vedea acolo ? 
Crucea, bineînţeles, acea cruce 
înălţată purtînd o preţioasă 
jertfă, de un realism prea gro
zav ca s-o poţi uita vreodată.
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Agonia la care a fost supusă' 
jertfa şi care a durat o oră! 
sau chiar mai mult. In imagi- , 
naţia noastră, să ne oprim lai 
cîţiva paşi de cruce şi să pri- l 
vim în ochii Săi.

Ce ai putea să citeşti în ochii j 
Săi ? Iubirea în prim ul rînd, \ 
se oglindeşte în ei. Iertarea şi! 
puterea. Am prenta durerii — j 
profunda, foarte profundă du
rere.

Nu cunoaştem culoarea ochi-j 
lor Domnului dar se presupune ( 
că erau albaştri. Priveşte maii 
atent în acele limpezi adîncimil 
căci acolo se mai oglindeşte. 
ceva. Eşti chiar tu  însuţi !

Observă sîngele care s-a uscat 1 
pe faţa Sa. Priveşte-I braţele ■ 
întinse şi rănile din palmele ( 
Sale ; Te înfioară priveliştea < 
unui om plin de răni şi vînă-f 
tăi pe spate şi piept. Poţi j 
vedea muşchii schimonosiţi ş i , 
picioarele străpunse. Apoi, ne- 
putînd să mai suporţi priv irea ' 
ţi se va coborî, oprindu-se asu- 
pra petelor de sînge de pe pie - 1  

trele de la piciorul crucii.
Dar ce se poate auzi acolo ? \ 

Cuvinte de batjocură, căci 
vrăjmaşii lui Isus îşi varsă 
mînia asupra Lui. Plîns în ho
hote ; prietenii au zăbovit c a ■ 
să vadă teribila desfăşurare a i 
crucii. Şi expresii m urdare - 
din partea soldaţilor. Ia r dacă 
vei asculta mai atent, vei auzi ( 
respiraţia trudită şi greoaie, 
întretăiată a  Divinului Suferind.

Ce se poate simţi la cruce ?
Iţi va fi teamă, aş aprecia 

eu, şi-ţi va fi desigur, c h ia r ! 
dacă n-aş aprecia eu.

Acolo se simte „teribila po
vară a vinovăţiei11, zguduitoare, 
tainică şi ucigătoare, agonia 
supraomenească a unei profun
de întunecimi, grozava teamă 
că păcatul poate fi atît de res
pingător încît despărţirea Sa 
de Tatăl ar putea fi veşnică. 
A tît de m are a fost această 
agonie încît durerea Sa fizică 
era  abia simţită.

Aceasta este, de fapt, ceva 
ceea ce noi nu putem înţelege, 
încercăm doar să ne imaginăm

CE TREBUIE  SĂ  FAC

SPRE A FI MiNTUIT
George Mateescu

Continuare în p ag in a  9

/ Q / o i  citim în Cuvîntul lui 
r  L  Dumnezeu că păcatul este 

o boală. Isaia 1,4—6. Profetul 
Ieremia privind asupra declinu
lui spiritual al poporului său, 
a plîns pentru  păcatul lor, de- 
finindu-1 ca o „boalăw. El a 
în trebat : „Nu este nici un 
leac alinător în Galaad ? Nu 
este nici un  doctor acolo ? Pen
tru  ce nu se face dar vinde
carea fiicei poporului Meu“ ? 
Ier. 8,22.

Domnul Hristos, ca Mare 
Medic, num eşte păcatul o îm 
bolnăvire, o boală a sufletului.

Credincioşi fiind, cît de m ult 
avem noi nevoie de Marele Me
dic ? Avem nevoie de El pentru  
că este un vindecător m inunat 
al corpului, minţii şi sufletului 
nostru bolnav de păcat. Harul 
Lui este îndestulător pentru 
noi. 2 Cor. 12,9 pr. p. Prin 
rănile Lui sîntem vindecaţi. 
Isa. 53,5. Isus este remediul 
divin pen tru  păcat şi moarte. 
Ca Mare Medic, Isus vine la 
noi şi constată simptomele stă
rii noastre de păcat. El pune 
diagnosticul şi tot El prescrie 
leacul pen tru  vindecarea noas
tră. El ne indică cu multă 
precizie care sînt relele care 
ne-au dus într-o stare aşa de 
păcătoasă. Isus ne aşează în 
faţa oglinzii Legii Sale desă- 
vîrşite în care ne putem  privi 
chipul schilodit şi ros de pă
cat. Dar to t El ne spune că 
singura noastră speranţă de a 
ne elibera de păcat este în El. 
El este M întuitorul nostru. Sîn
gele Lui ne va curăţi de toate 
păcatele trecutului şi prin 
credinţa curată şi deplină în 
meritele Sale noi vom deveni 
fiinţe noi. 1 Ioan 1,7 u.p ; 2 
Cor. 5,17.

în  cartea Faptelor Apostoli
lor la cap. 16,23—24 ni se ra 
portează una dintre cele mai 
m inunate convertiri. Apostolul 
Pavel şi Sila se aflau în în
chisoarea din Fiii pi. In timp 
ce cîntau lui Dumnezeu, pe la

miezul nopţii a venit şi eli
berarea şi aceşti soli ai Dom
nului stăteau acum liberi de 
lanţurile lor în care fuseseră 
puşi. Dumnezeu a săvîrşit 
pentru  ei această liberare ca 
un  efect al unei alte eliberări 
mai m inunate de care ei avu
seseră parte mai înainte. 
Atunci cînd ei au cunoscut pe 
Isus, lanţurile grele ale păca
tului, care îi ţinuseră robi atîta 
vreme, au căzut şi ei au avut 
parte de liberarea m inunată a 
m întuirii prin  credinţa lui 
Hristos.

Paznicul închisorii din Filipi 
a venit la apostoli trem urînd 
şi a în trebat : „Domnilor, ce 
trebuie să fac ca să fiu mîn- 
tu it ?

Răspunsul inspirat dat de 
apostoli este valabil şi astăzi 
ca şi atunci (Fapte 16,31).

Temnicerul, acest om bolnav 
spiritual, avea nevoie de aju 
tor imediat. Solul lui Dumne
zeu l-a îndreptat spre Isus — 
Marele Medic — Care l-a vin
decat şi m întuit în tr-un  mod 
m inunat pe el şi pe toţi cei 
din casa lui.

Şi noi putem primi astăzi 
acest remediu divin în momen
tul în care Isus -— Răscum
părătorul nostru — începe să 
săvîrşească lucrarea Lui de 
har pentru  noi. Noi trebuie 
însă să recunoaştem prim a dată 
că El este Medicul nostru şi 
că nu există altă sursă de a 
ne curăţi de povara păcatului 
decît în El (Fapte 4,12).

Domnul Isus a exprim at ace
laşi adevăr al unicului izvor de 
m întuire cu cuvintele : „Eu 
sînt calea, adevărul şi viaţa. 
Nimeni nu  vine la Tatăl decît 
prin Mine“. Ioan 14,6.

P rin  căderea în păcat, Adam 
şi Eva s-au îndepărtat de Dum
nezeu, şi astfel s-a produs o 
prăpastie între păcătoşi şi El. 
Peste această prăpastie despăr-
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ţitoare nu există nici un mij
loc de comunicaţie. Dar prin 
Hristos, păm intul este iarăşi 
pus în legătură cu cerul. Cu 
jertfa  Sa Hristos făcu pod peste 
prăpastia produsă de păcat.

Mai m ult decît atît, Tatăl 
nostru ceresc ştia că trebuie să 
dea pe singurul Lui Fiu să 
m oară pentru ca noi să fim 
salvaţi de la moarte, sau să 
salveze pe Fiul Său şi să ne 
lase să suportăm plata propriei 
noastre alegeri.

Ce putea să facă marea inimă 
iubitoare intr-o aşa dilemă ? El 
a dat atunci pe singurul Lui 
Fiu — Isus Hristos — pentru 
ca oricine crede în El să nu 
piară ci să aibă viaţa veşnică11 
(Ioan 3,16).

Ce salvare m inunată ! Reme
diul pe care îl oferă Isus pen
tru  păcătos, nu  este o predică 
frumoasă, etică, ci o interven
ţie promptă care salvează pe 
orcine care crede în El „din 
groapa pieirii si fundul mocir
l e i  (Ps 40,1—3).

Sîngele lui Isus a fost vărsat 
ca oricine crede în El să poată 
găsi izbăvire completă de păcat 
şi moarte.

Sacrificiul Lui de pe Calvar 
este „balsamul din Ghilead11 
pentru boala noastră spirituală.

Prim ul ră sp u n s . la întreba
rea : Ce trebuie să fac pentru 
a fi mîntuit, este : ,,Să crezi11 
în Domnul Isus Hristos. în  El 
este putere vindecătoare (Rom. 
1,16). Mîinile Lui rănite au 
puterea de a ne ridica din 
groapa păcatului. Dar expe
rienţa eliberării din păcat şi 
moarte aparţine numai acelora 
care cred.

Vindecarea corporală şi re 
darea vieţii şi sănătăţii pentru 
cei ce se apropiau de Isus, 
avea loc cu aceia care credeau 
în El fără rezerve.

Cel mai frumos tex t din Bi
blie este bazat pe credinţă : 
,,Fiindcă atît de m ult a iubit 
Dumnezeu lumea că a dat pe 
singurul Lui Fiu, pentru ca 
oricine CREDE în El, să nu 
piară, ci să aibă viaţa veşnică11. 
Ioan 3,16.

Al doilea răspuns la în tre 
barea : „Ce trebuie să facem 
ca să fim m întuiţi11 ? l-a dat 
apostolul Petru  în ziua Cinci- 
zecimii, mulţimii care asculta

0 -----------------------------------

predica rostită de el sub pu
terea şi inspiraţia Duhului 
Sfînt. „Pocăiţi-vă11, le-a zis 
Petru  şi „fieoare din voi să 
fie botezat în Numele lui Isus 
Hristos spre iertarea păcatelor 
voastre : apoi veţi primi darul 
Sfîntului D uh11. Fapte 2,38.

De ce n-a spus apostolul 
Petru  numai cuvintele „crede11 
aşa cum au spus apostolii în 
închisoarea din Filipi ? O, răs 
punsul este simplu : Cînd un 
om crede cu adevărat, atunci 
el intră şi în acţiune —• trece 
la fapte. In starea noastră de 
suferinzi de boala păcatului, 
noi trebuie să avem mai întîi 
credinţă în Marele Medic la 
care venim pentru  vindecare. 
Insă aşa cum întrebăm pe un 
doctor pentru  sfat : „Doctore, 
ce să fac pentru  ca să devin 
sănătos ?“ tot aşa trebuie să 
venim şi la Doctorul divin şi 
mai întîi trebuie să credem în 
El şi apoi să-L întrebăm  ce 
trebuie să facem pentru a fi 
vindecaţi spiritual de maladia 
păcatului. Răspunsul Lui este 
logic şi clar11. „Pocăieşte-te şi 
pocăinţa, înseamnă schimbare, 
transformare, înnoire. Trebuie 
să abandonăm viaţa cea veche 
a firii păcătoase cu care ne 
naştem, pe care o moştenim 
prin ereditate. Trebuie să in
tervină o schimbare în natura 
noastră. Trebuie să predăm lui 
Isus firea noastră păcătoasă şi 
în locul ei să-L primim pe El 
Care este „Calea, Adevărul şi 
Viaţa11. Ioan 14,6. Pocăinţa în
semnează regret profund şi 
depărtare de viaţa din trecut. 
Crezînd cu adevărat în Medi
cul nostru divin — Isus Hristos 
—• noi vom urm a cu îngrijire 
toate instrucţiunile bune pe 
care ni le va da El pentru 
curăţirea deplină a sufletului 
nostru.

Tu întrebi poate : „Cum aş 
putea eu să mă pocăiesc ?“ 
Acesta este cel mai uşor lucru 
dacă tu  crezi cu adevărat în 
puterea lui Isus. El îţi cere să 
te pocăieşti, să te întorci la El, 
să-ţi schimbi concepţiile vechi, 
să renunţi la prejudecăţile tale, 
să predai viaţa ta slabă, şovă
ielnică, lui Dumnezeu şi să nu 
te mai împotriveşti Lui. „Fiule, 
dă-Mi inima ta, şi să găsească

plăcere ochii tăi în căile Melelc. 
Prov. 23,26.

Credinţa cere să ne întoar
cem privirile noastre spre Isus 
şi cînd vom privi pe deplin 
în faţa Lui minunată, atunci 
El va îndeplini în noi cea mai 
mare m inune a vieţii, răspun- 
zînd la cea mai mare întrebare 
a vieţii noastre spirituale.

Cînd Domnul Isus a fost pe 
păm înt şi a um blat prin tre oa
meni, într-o zi a venit la El 
cineva, care era foarte preo- 

' cupat şi grijuliu de problema 
m întuirii sufletului său. Deşi 
el era convins că nu comisese 
nici un păcat mare în viaţa 
lui, totuşi era nesatisfăcut cu 

: starea lui spirituală. El a venit 
, la Isus cu cea mai mare în
trebare a vieţii : „Ce trebuie 

: să fac pentru a moşteni viaţa 
veşnică ?14

Mai întîi de toate acest res
pectabil păcătos a recunoscut 
că îi lipsea ceva. El nu se sim
ţea bine, nu  era m ulţum it şi 
era pe deplin conştient de ne
voia sa şi de aceea a venit la 
Isus ca El să-i umple acest gol.

La întrebarea lui sinceră, 
Isus i-a răspuns : „Dacă vrei 
să intri în viaţă, păzeşte po
runcile11. Mat. 19,17.

Dacă citim relatarea din 
evanghelia după Matei 19,17-19, 
vom găsi că Isus se referea la 
cele zece porunci date pe Sinai 
cînd a răspuns tînărului bogat.

„Păzeşte poruncile11. A scul
tarea de poruncile lui Dumne
zeu este învăţătura întregii 
Biblii şi ea este în mod absolut 
necesară pentru mîntuire. As
cultarea este dovada iubirii 
noastre faţă de Dumnezeu. 
(Ioan 14,21).'

Ascultarea este dovada ră- 
mînerii noastre în iubirea Lui. 
Ioan 15,10. Ascultarea este o 
condiţie a prieteniei noastre 
cu Domnul Isus (Ioan 15,14). 
Ascultarea este condiţia ferici
rii în viaţa creştină (Ioan 13,17).

Dacă cineva merge la un 
doctor pentru îngrijire medi
cală, el se poate aştepta la ali
nare şi vindecare numai dacă 
pune în practică sfaturile care
i se dau şi le urmează cu 
atenţie.

Tot aşa şi noi, cînd venim 
la Marele Vindecător, trebuie
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să fim voioşi şi dispuşi a urma 
toate poruncile şi instrucţiunile 
Lui.

în  prescripţiile Cuvîntului 
lui Dumnezeu pentru curăţirea 
de păcat, noi găsim trei paşi 
succesivi pe care trebuie să-i 
facem :

1. Credinţă curată, sinceră, 
deplină in Isus (Fapte 16,31).

2. Pocăinţă — întoarcere la 
Domnul (Fapte 3,19).

3. Păzirea poruncilor lui 
Dumnezeu (Mat. 19,17).

Iată care sînt cele trei răs
punsuri la cea mai mare în
trebare a vieţii noastre spiri
tuale ! „Ce trebuie să fac ca 
să fiu m întuit“ şi aceste trei 
răspunsuri nu pot fi separate.

Ele sînt exact ca trei pastile 
care trebuie luate împreună. 
Una fără alta nu are nici un 
efect pentru  o curăţire şi vin
decare reală şi deplină. Numai

eronica D. m em bră a uneia 
din com unităţile noastre, mi-a 

solicitat nu de m ult o întrevedere. 
E ra supărată  că i se făcuse ob
servaţie cu priv ire la ţinu ta  ei 
vestim entară. Sora noastră, cu cele 
nouăsprezece prim ăveri ale ei avea 
păreri diferite despre unele aspec
te ale vieţii, altele decît cele ale 
fratelui nostru, care o făcuse aten
tă  şi care era om cu m ultă expe
rien ţă  şi trecuse vîrsta de şapte
zeci de ani.

După o scurtă introducere, Vero- 
nica mă în tîm pină cu întrebarea 
directă :

„Aş vrea să-m i spuneţi dacă 
Dumnezeu este îm potriva fru 
mosului şi dacă Biserica noastră 
condam nă femeia frumoasă ?“

„După cîte ştiu Spiritul Profetic 
răspunde direct întrebării pe care 
m i-ai pus-o“, şi îndreptîndu-m ă 
spre bibliotecă am  scos un volum 
de unde i-am citit u rm ă to a re le : 

„...Dumnezeu iubeşte frumosul. 
De lucrul acesta ne-a dat dovadă 
indiscutabilă în lucrările mîinilor 
Sale... In  Eden El plantă arborii 
pentru  h rană şi ornam entaţie ;... 
florile cu frumuseţile lor sublime şi 
de culori cît mai diferite... păsărele 
vesele cu un penaj sclipitor"...

„Acelaşi Dumnezeu care a îm po
dobit a ltă dată grădina Edenului... 
a  asigurat şi pentru  noi tablouri în-

o singură pastilă, nu  va pro
duce curăţirea.

Cînd Isus ne spune că elibe
rarea de păcat este dependentă 
de păzirea poruncilor, trebuie 
să înţelegem că ceea ce ni se 
cere să facem este să trăim 
în armonie cu principiile ce
rului în aşa fel ca noi să nu 
cădem din nou în păcat. Dacă 
noi credem cu adevărat în Isus 
ca în tr-un  Salvator al nostru, 
noi II vom iubi. Această iubire 
divină, arzînd în inimile noas
tre, ne va determina să ne 
schimbăm ca să fim transfor
maţi. Această iubire pentru 
Dumnezeu ne va constrînge 
spre o ascultare iubitoare faţă 
de voinţa lui Dumnezeu (1 Ioan 
5,2.3).

Cine pretinde că el crede în 
Isus, dar nu este un om schim
bat se înşeală singur. O per
soană care primeşte iertarea

II

cîntător de frumoase, cu pomi, flori 
şi tot ceea ce în na tură  contribuie 
la fericirea noastră".

Iată deci, s tim ata mea soră, că 
Dumnezeu iubeşte frumosul şi chiar 
pen tru  acest m otiv a creeat totul în 
na tură  frumos. Cît despre Adam,

D I S C U Ţ I I

D E S P R E

~ FRUMOS ~
Ş l

FRUMUSEŢE
— ■“ ^ “ Alexe Constantin ......

cred că era  adm irabil de frumos la 
chip şi înfăţişare ; iar dacă vorbim 
de Eva, sînt sigur că era cea mai 
frumoasă d intre toate femeile care 
s-au născut pe lume. Cum se face 
că în trebi dacă Biserica condamnă 
femeia frum oasă ? Dar înain te de 
a primi răspunsul la întrebare, fii 
drăguţă  şi spune-m i ce ştii des
p re frumos şi frum useţe ? Te gîn-

păcatelor crezînd şi apoi um 
blă în continuare în vechile 
drum uri ale păcatului, dă do
vadă de slăbiciune.

Trebuie să credem. Trebuie 
să ne schimbăm. Trebuie să 
ascultăm (Iacob 1,22).

Isus ne oferă leacul vinde
cător pentru  boala fatală a 
păcatului. El ne asigură că 
acesta este unicul remediu. El 
ne asigură că este singurul 
Vindecător care poate să ne 
salveze de la moarte veşnică. 
El ne sfătuieşte că singura 
noastră speranţă este să ac
ceptăm prescripţiile Sale spi
rituale şi să le îndeplinim. 
Cînd iubirea Lui ne ia în stă- 
pînire, noi vom căuta tot
deauna să mergem pe urmele 
Lui şi să trăim  în ascultare 
de El. Aceasta este ceea ce 
trebuie pentru a fi salvaţi.

deşti oare numai la un  corp tă iat 
ca din m arm oră, un pă r bogat cu 
ondulaţii naturale  sau „făcute" ? 
La nişte ochi fascinanţi şi obrajii 
rumeni, ca fructele toam na în 
pîrguire ?. La o rochie de u ltim a 
modă sau o pălărie care să facă pe 
trecători să întoarcă capul ? Te 
gîndeşti oare că frum useţea se ex 
prim ă prin tr-o  faţă fardată  sau 
sprîncetnele creionate, pleoapele al- 
băstrite, unghiile ojate, părul oxi
genat sau paşii m ăsuraţi ? Sau te 
g ndeşti la o noţiune mai adîncă a 
cuvîntului frumos, la însuşirea care 
place pen tru  arm onia liniilor, la 
ceea ce are  valoare estetică ? La 
acea frum useţe care trezeşte adm i
raţie  din punct de vedere m oral ? 
Te gîndeşti poate la acel om, bă r
bat sau femeie în a cărei prezenţă 
te face să simţi o plăcere am este
cată cu adm iraţie ? Vrei oare să 
vorbeşti de acea armonie interioară 
pe care o exprim ă faţa şi ţinuta 
cuiva ? De acea pace interioară, 
adîncă, care stăpîneşte sistemul ner
vos şi dă putere  de înţelegere plină 
de indulgenţă faţă de aproapele ? 
Sau de acel zîmbet nevinovat, de 
acea voce caldă, de acea prestanţă  
dem nă ce trebuie  să caracterizeze 
pe orice creştin ? Vrei să spui oare 
că eşti de acord cu Apostolul Pavel 
ca „...podoaba voastră să fie omul 
ascuns al inimii, în curăţia  nepieri
toare a unui duh blînd şi liniştit,
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care este de m are p reţ îna in tea lui 
Dumnezeu ? 1 P etru  3,3-5.

— „Drept să vă spun“ — in ter
veni Veronica — „că nu  m -am gîn- 
d it niciodată că frum osul şi f ru 
m useţea a r  fi ceva mai m ult decît 
o înfăţişare p lăcută cu o rochie ele
gantă  şi alte cîteva lucruri mai mică 
pe care fem eia în general le iubeşte. 
Acum însă, cînd orizontul meu este 
lărgit, vă rog să-mi vorbiţi în  con
tinuare, despre acest subiect care 
este pentru  m ine foarte interesant 
şi instructiv  : vreau să fiu nu  numai 
frum oasă la înfăţişare ci cu a tît 
mai m ult să cultiv acea frum useţe 
a sufletului care răm îne veşnică".

îm i pare nespus de bine că dis
cuţia de azi îţi aduce o schimbare 
a punctului de vedere. V reau însă 
să mai reţii că frum useţea exte
rioară şi nevinovăţia sînt ca şi cele 
două bra ţe  ale unui c în ta r ; din 
moment ce unul din ei se ridică, 
celălalt coboară. Nevinovăţia inimii 
răm îne ca m oştenire şi podoabă 
femeii : cît despre cea exterioară 
ea se schimbă în forme m ereu noi.

Domnul Isus M întuitorul lumii, 
ne-a avertizat îm potriva m îndriei 
vieţii şi nu  îm potriva duioşiei şi a 
frum useţii naturale. Ai auzit poate 
de Narcis, acel personaj din mi
tologie care era  foarte m îndru  de 
frum useţea sa şi care, în tr-o  zi pe 
cînd îşi adm ira chipul în apa unei 
fîntîni, s-a aruncat în  ea, înecîn- 
du-se... !

Cînd frum useţea devine cauza 
mîndriei şi a încrederii în sine, ea 
nu  poate să aducă decît consecinţe 
la  început neplăcute, apoi rele, şi 
la urm ă aducătoare de nenorocire 
şi moarte.

Trebuia să-ţi amintesc că această 
însuşire a tît de m ult căutată  de 
m ulte  femei şi chiar bărbaţi, apare  
pentru  prim a dată după căderea în 
păcat, în tr-u n  tablou sumbru. In 
Gen. 6,2 ni se spune : „...fiii lui 
Dumnezeu au văzut că fetele oa
menilor erau frumoase, şi din toate 
şi-au luat de neveste pe acelea pe 
care şi le-au ales...“ Ori, ştii ce 
s-a în tîm plat ; Dumnezeu S-a mî- 
niat pe oamenii din vrem ea aceea 
pen tru  că au folosit frum useţea şi 
nevinovăţia în faptele lor rele ceea 
ce a adus pedeapsa lui Dumnezeu 
asupră-le. Sau, întâmplarea cu acea 
prinţesă moabită, pe num e Cosbi, 
care şi-a sacrificat frum useţea şi 
nevinovăţia ca să facă pe Israel 
să păcătuiască. Numai rîvna lui 
F ineas a făcut să se oprească m înia 
cerului dezlănţuită asupra păcăto
şilor.

Ia tă  cazuri cînd frum useţea v i
cioasă a adus nenorocire şi nu fe
ricire.

Cînd mînia noastră, gelozia noas
tră  şi am biţiile noastre ne rod su
fletul ; cînd lăcomia noastră, veghe
rile inutile, via ţa  egoistă şi fără 
ideal pune stăpînire pe suflet, 
atunci în loc de frum useţe apar 
formele veştejite  ale păcatului.

Nu ne spune oare Biblia c ă . . .  
„nu era om în to t Israelul aşa de 
vestit ca Absalom în priv in ţa  fru 
m useţii lu i ; d in  ta lpa  piciorului şi 
p înă în  creştetul capului, nu  avea 
nici un  cusur ? Şi care a fost sfîr- 
şitul lui ? Păru l său bogat şi f ru 
mos a răm as agăţat de un  pom, 
sfîrşindu-şi astfel via ţa  fără  folos, 
îndoliind inim a ta tălu i său.

Dar să vorbim  de Rahela care 
e ra  „frumoasă la s ta tură  şi m îndră 
la fa ţă“. Cu c îtă  candoare, cu ce 
nevinovăţie şi cît interes a pus for
ţe le  ei fizice în  m unca folositoare ? 
Ce frum oasă şi idilică în tîln ire  a 
avu t ea cu Iacob la fîn tîna unde 
îşi adăpa oile... ! (Gen. 29,10—12).

Sau despre David, care era  „cu 
p ă r  bălai, cu ochi frumoşi şi faţă 
frumoasă", care şi-a închinat viaţa 
lui Dumnezeu şi poporului său de
venind „serv credincios şi om după 
inim a lu i Dumnezeu" !

Ai u ita t oare de acea îm pără 
teasă pe num e Vasti, care a fost 
chem ată de îm păra tu l Ahasveros, 
după ce s-a tu rm en ta t de băutură 
pen tru  ca . . .  „să arate  frum useţea 
ei popoarelor şi m ai m arilor săi, 
căci era  frum oasă la  chip" (Estera

1,11) şi cum  ea a refuzat ? Ca 
să-şi păstreze dem nitatea ei de fe
meie şi ca să nu-şi folosească fru 
museţea în scopuri egoiste şi-a 
p ierdut rangul ?

Şi cum fa ta  Irodiadei, frumoasă 
d ar păcătoasă, a  provocat m oartea 
lu i Ioan Botezătorul prin  dansul ei 
graţios ? M arcu 6,22—24. Nu to t aşa

spune raportu l biblic despre Estera 
care „era frum oasă la s ta tu ră  şi 
plăcută la  vedere" (Estera 2,7), dar 
care era  nu  numai frum oasă ci 
şi c red incioasă : o tînă ră  a rugă
ciunii şi a încrederii nestrăm utate  
în Dumnezeu. Şi ce lucrare  distinsă 
a făcut pen tru  poporul ei în tr-o  
vrem e de m are criză . . .  !

D ar m ă m ai gîndesc la  acea pe
reche de pe coverta unui vapor în 
care bărba tu l era  foarte frumos şi 
bine legat ia r soţia lui eu faţa  
desfigurată, dar pe care o iubea 
a tît de m ult că a trăsese atenţia 
tuturor. în treb a t care fusese moti
vu l desfigurării ei, el ră s p u n s e : 
„Cu ocazia unui grav accident s-a 
aruncat în  flăcări şi m i-a  salvat 
viaţa. Eu am  scăpat neatins dar 
cu p re ţu l frum useţii ei. Pen tru  mine 
ea  răm îne  fiin ţa  cea m ai frumoasă 
şi scumpă din lum e“.

Sau ai auzit de acel tînăr. M ark 
Byorsen, care s-a născut fără  
urechi ? Nici o fa tă  din cele cu 
care încerca să se împrietenească 
nu-1 lua în seamă deoarece capul 
său  fă ră  urechi inspira tu tu ro r re
pulsie : era oribil de u rît fără  
urechi.

Mama, care-şi dădu seama de 
nenorocirea p rin  care trecea fiul 
ei, se hotărî să se lase operată de 
un chirurg şi propriile ei urechi 
fu ră  grefate fiului său. M am a şi 
fiul părăs iră  clinica complet res ta 
biliţi, fă ră  ca fiu l să ştie cine şi-a 
sacrificat frum useţea în favoarea 
lui. El avea acum urechi frumoase, 
de culoare roz şi deveni plăcut, 
agreabil şi frumos, iar m am a ră 
m ase cu două cicatrice în  loc de 
urechi.

Ştii Veronica că Domnul Isus, ca 
să schimbe înfăţişarea urîtă  a ome
nirii, din cauza păcatului, Şi-a dat 
nu num ai urechile ci v ia ţa  Lui cu
ra tă  şi sfîntă „ca să ne înfăţişeze 
lui Dumnezeu... sfinţi şi fă ră  pată, 
fără  nici o zbîrcitură... ci sfinţi 
şi fă ră  p r ih a n ă " ..  . Efes. 5,27. Cu 
alte cuvinte de o desăv 'rşită  fru 
museţe ? Te-ai gîndit vreodată  cît 
de frumoşi vom ară ta  la a doua 
Sa venire ca m întu iţi şi preschim
baţi în slava Domnului Isus ?

Mai am  să-ţi îndrept a tenţia şi 
la o altă la tu ră  a problemei, în 
discuţia noastră, şi anum e în legă
tu ră  cu observaţia prim ită pentru 
că“ . . .  ai v ru t  să fii frum oasă la 
exterior". Ai v ru t probabil să ai 
păru l foarte b ine aran ja t, o ha ină  
de o croială modernă, un toc la 
pantofi p rea subţire sau p rea gros 
şi o pălărie care făcea pe m ulţi 
să-şi întoarcă capul adm irîndu-te.
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Frum useţea sufletului ne asi
gură prin  Isus Hristos un loc in f ru 
museţea desăvîrşită a Noului P ă- 
m înt.

Despre Sara, Biblia şi documen
tele vechi descoperite la Marea 
Moartă, ne spun că era o femeie 
foarte frumoasă. Abraam, soţul ei 
a avut chiar de suferit de pe urm a 
acestei frum useţi fizice a soţiei 
sale, din partea  popoarelor păgîne 
şi dacă n -a r fi in tervenit Dumne
zeu, in care se încredeau amîndoi, 
a r  fi avu t experienţe triste. Sara 
era  o femeie credincioasă care îşi 
împodobea sufletul şi nu se preo
cupa prea m ult de exterior. Apos
tolul P e tru  analizînd v ia ţa  ei şi a 
a ltor femei sfinte ale trecutului re 
cunoaşte că podoaba lor nu stătea 
num ai în îm pletitura părului, în 
purtarea  de scule de au r sau în 
îm brăcarea hainelor ; ele se îm 
podobeau cu un duh blînd şi sme
rit. cu ascultare şi cu acea supunere 
<1 P e tru  3,3—6) pe care Isus ne-a 
arătat-o  în mod desăvîrşit în re la 
ţiile  Sale cu Tatăl şi aşa cum 
doreşte El să fie şi credincioşii 
Bisericii Sale.

Eu nu sînt de acord cu la tura 
extrem ă a problemei vestim entare 
şi nu cred că o tînără  soră, care 
n-a îm plinit douăzeci de ani, tre 
buie să se îm brace la fel cu altă 
soră, care a trecut de şasezeci de 
ani. Nici nu  le -ar sta bine. îm b ră 
căm intea a r  trebu i să fie pe cît 
posibil, de bună calitate, de culoare 
corespunzătoare, şi potrivită pen tru  
serviciu.

Hainele noastre a r  trebui să se 
caracterizeze prin  frumuseţe, graţie 
m odestă şi o sim plitate naturală.

Păzirea credinţei noastre cere să 
ne îm brăcăm  în prim ul rînd cu 
fap te  bune, cum se cuvine creşti
nilor care spun că sîn t evlavioşi.

Un scriitor care a atacat falsul 
proverb : „hainele fac omul“, adau 
gă : „ nu veţi putea să impresio
naţi niciodată pe nimeni dacă tot 
ce puteţi oferi nu  este decît o 
haină frumoasă. O judecată bună, 
aduce mai m ultă  atracţie decît ha i
nele ieşite din comun. Impresionaţi 
prin  vorbire frumoasă, prin  m aniere 
alese, prin  atitudini inspiratoare, 
prin tr-o  personalitate demnă, prin 
acea nevinovăţie pe care o dă le 
gătura cu Isus . . . “

„O femeie care se îm bracă fru 
mos şi luxos num ai pen tru  stradă 
şi nu  pentru  c a s ă . . .  e ca un orator 
demagog . . .  pe scenă . .

Spiritul Profetic tra tînd  acest su 
biect z ic e : „Hainele şi conversaţia 
descoperă care este comoara ini
m ii . . .  Am văzut că aparen ţa  ex
terioară  este un  index al inimii".

„Caracterul unei persoane este 
judecat după stilul îm brăcăm inţii 
sale".

„înfăţişarea şi îm brăcăm intea 
noastră trebuie să evidenţieze cu
răţie, modestie şi bună cuviinţă".

„Sim plitatea într-o îm brăcăm inte 
nepretenţioasă va fi recom andaţia 
cea mai valoroasă pen tru  surorile 
şi fraţii noştri".

„Cît de departe  am  fost eu de 
idealul creştin" — răspunse gîndi- 
tor Veronica. „Da am  p ierdu t bani 
şi timp, am supăra t adesea pe pă
rin ţi şi pe unii d in tre  fraţi, care 
deşi m i-au  făcu t observaţie, aveau 
atîta  dulceaţă în  cuvintele lor, do
vedeau a tît interes pen tru  viitorul 
meu încît ochii lor jucau în la 
crimi. Da, vreau  să privesc de azi 
înain te mai m ult „frumuseţea Dom
nului şi să m ă m inunez de Tem
plul Lui Cel Sfînt".

Cu acestea vreau să term inăm  
convorbirea noastră. Am discutat 
îm preună despre frumos şi frum u
seţe. Solomon a adm irat şi a cîntat 
frumuseţea. El s-a referit la viaţa 
cea frum oasă de familie şi de co
munitate. El a în trezărit timpul 
eînd Biserica, în faza ei biruitoare, 
fericită, cînd preocuparea tu turor 
va fi depăşită de la lucrurile  vre
melnice către  cele veşnice. Ce ins
p irator este tabloul din C întarea
C.'ntărilor 6,10 : „Cine este aceia 
care se iveşte ca zorile, frumoasă 
ca luna, curată  ca soarele, dai 
cum plită ca nişte oşti sub steagu
rile  lor

Dacă fetele noastre vor cultiva 
graţia şi veselia sănătoasă, vor cer
ceta cu interes Cuvîntul lui Dum 
nezeu, îşi vor împodobi caracterul 
cu trăsă tu rile  distinse şi frumoase 
ale lui Isus, dacă vor cheltui cu 
cum inţenie capitalul lor de ener
gie, dacă îşi vor plasa dragostea

îmi dau seama că frumuseţea, în 
acest caz, n-a sta t în egală m ăsură 
cu nevinovăţia . . .  D ar nădăjduiesc 
un lucru : că bunele şi frumoasele 
noastre bunicuţe se vor apleca la 
urechile nepoatelor lor şi le vor 
povesti cum au  făcut ele de şi-au 
dăltu it frum useţea lor in terioară şi 
cum şi-au plăm ădit farmecul pe 
feţele lor încă fru m o ase . . .  Spu- 
neţi-le c lar nepoatelor, că ele sînt 
cum aţi fost şi voi altădată, paz
nicii cum inţeniei şi ai graţiei, că 
sufletul lor este un depozit sacru al 
acestor calităţi în care trăieşte fe
ricirea şi de unde izvorăşte fru 
museţea.

îm i întorc m ereu priv irea spre 
frum useţea lui Isus. Era plăcut 
tu turora. Copilaşii veneau în b ra 
ţele S a l e ; păcătoşii se simţeau 
bine la picioarele Lui, pen tru  că 
le dădea speranţa ie rtării ; bolnavii 
abia aşteptau să simtă atingerea 
vindecătoare a mîinilor S a le ; în 
trista ţii şi am ărîţii abia aşteptau 
ca privirea Sa blîndă să se oprească 
asupra lor ; şi săracii se simţeau 
îm bogăţiţi în  prezenţa S a . . .  !

Să fim şi noi tot a tît de frumoşi 
cum a fost E l ; să fim şi noi iubiţi 
de semenii noştri cum a fost iubit 
El de lum ea de josr; şi să fim 
gata a preţui mai m ult frum useţea 
„inimii" care ne va aduce „asemă
narea cu Isus" (2 Cor. 3,18). 

-----------  ♦  -----------

PASTORUL Şl BIBLIA SA

Continuare din pagina 5

lor asupra unor tineri demni de 
ele, atunci cu siguranţă vom adm ira 
în viitor, în ele, pe bunicuţele 
despre care se spune : „Cît de fru 
moase trebu ie  să fi fost ele cînd 
erau  tinere".

Trem ur însă la gîndul că vreuna 
din ele va perm ite unui „necio- 
plit“ să-i zdrobească inima, sau 
plăcerile de o clipă ale păcatului 
să-i în tunece strălucirea ochilor, 
să-i umbrească radiaţiile inimei şi 
să-i ofilească via ţa  ei spirituală. 
Aceasta m -ar în trista  pen tru  că

durerea fizică, cumplita încor
dare nervoasă fiind atirnat în 
cuie, neclintirea în durere, to r
tu ra  unui limbaj sălbatic, vî- 
nătăile şi rănile deschise de 
pe spatele Său, nealinate de 
cineva, durerea însetării, du
rerea febrei, toate fără nici o 
alinare.

Cineva spunea : „Priveşte 
deci, acesta este preţul păca
tului, acesta este preţul mîn- 
tuirii.

Cuvîntul inspirat spune : 
„Dacă în felul acesta vom stă
rui asupra marelui sacrificiu 
făcut pentru noi, încrederea 
noastră în El va fi mai stator
nică, iubirea mai înviorată.

BUCURIA şi CRUCEA, iu
birea şi jertfa !

Iată ce tezaur de învăţături 
veşnice, putem  găsi ca pastori, 
învăţături care să ne clădească 
sufletul şi să ne ajute în lu 
crarea chemării noastre.

Prel. C. O.
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C U M  S A - L  S L U J I M

L UI  DUMNEZEU?
------------- — ------------------ V. M O LD 'O V A N  ------- ----------------------------

„După ce ne va izbăvi d in m ina vrăjmaşilor noştri, ne 
va îngădui să-l slujim  fără frică, trăind înaintea Lui în
sfinţenie şi 
huca 1,74—?

omnul este M întuitorul 
nostru, Scriptura afirmă 

că fiind supuşi păcatului, ni 
se cuvenea moartea veşnică, 
ceea ce a şi dorit Satana, v ră j
maşul sufletelor noastre. Dar 
M întuitorul a m urit în locul 
nostru, izbăvindu-ne de păcat 
şi de urm ările lui nefaste. Se 
cuvine să-I dedicăm viaţa 
noastră şi să-I slujim cu cre- 
dincioşie. Textul citat ne arată 
cum anume să-I slujim lui 
Dumnezeu.

Zaharia spune, în primul 
rînd, să-I slujim lui Dumnezeu 
FĂRĂ FRICĂ. Cînd Lucifer 
s-a răsculat în ceruri, a sus
ţinu t că Dumnezeu ar fi un 
tiran. Dacă el ar fi fost ni
micit imediat, cum merita, 
acuzaţiile lui privind pe Mîn
tuitorul, s-ar fi dovedit a fi 
aparent adevărate, ceea ce ar 
fi generat frica tu tu ro r fiinţe
lor inteligente care II serveau 
pe Dumnezeu. Dar o fiinţă de- 
săvîrşită nu se poate bucura 
de o servire bazată pe impe
riu l fricii.

Termenul folosit în tex t ex
prim ă întregul adevăr privind 
relaţia Dumnezeu-OM. „După 
ce ne va izbăvi... ne va îngă
dui să-I slujim “, ceea ce vrea 
să exprime că Dumnezeu nu 
ne impune să-I servim ca nişte 
fiinţe lipsite de raţiune şi vo 
inţă personală, ci lasă la liberă

neprihănire, în  toate zilele vieţii

alegere, dacă vrem  sau nu a-L 
servi. El apelează la liberul ar
b itru  din fiinţa umană, expri- 
m înd consideraţia Sa faţă de 
făptura mîinilor Sale. Dumne
zeu niciodată nu a lezat dem
nitatea umană. Acest fapt se 
cade a fi subliniat.

Noi să-L servim pe Dumne
zeu voluntar, dintr-o convin
gere principială, liber consimţi
tă  şi nu de teama consecinţelor. 
Omul de caracter, în concepţia 
lui Immanuel Kant, este cel 
care alege şi înfăptuieşte va
lorile pure — intelectuale şi 
spirituale, cum ar fi adevărul, 
binele şi frumosul, — fără 
compromis, nu  din frică, nici 
pentru răsplată, ci pentru va
loarea şi obligativitatea lor in 
trinsecă. A sluji lui Dumne
zeu „fără frică“, în concepţia 
noastră, înseamnă ceva asemă
nător : o vieţu ire corectă de 
dragul unei vieţi curate, prin- 
c;piale şi adevărate. înseamnă 
a asculta de Dumnezeu, nu de 
frica văpăilor Gheenei, ci din 
dragoste şi recunoştinţă, consi- 
derînd că aşa este bine, drept 
şi frumos. O astfel de slujire 
Ii face plăcere lui Dumnezeu !

In al doilea rînd trebuie să-I 
slujim lui Dumnezeu în SFIN
ŢENIE. Sfînt /  gr. ,hagiasmos‘ 
sau ebr. ,cadaş‘ /  înseamnă h i
rotonisit, pus deoparte, despăr
ţit de cele obişnuite. Dumne

noastre

zeu cheamă pe servii Lui să 
se despartă de păcat şi nele
giuire. „Plecaţi, plecaţi, ieşiţi 
din Babilon ! Nu vă atingeai 
de nimic necurat ! . . .  Curăţi- 
ţi-vă, cei ce purtaţi vasele 
Domnului !“ Isaia 52,11. Do
reşte, oare, Dumnezeu prin 
acest apel să ne separe de lu 
mea înconjurătoare ? Vrea El 
să ne izolăm şi să ieşim din 
mijlocul semenilor noştri, ne- 
participînd la datoriile zilnice 
şi la rezolvarea comună a pro
blemelor majore şi minore ale 
societăţii ? Doreşte Dumnezeu, 
ca cei ce-I slujesc să trăiască 
izolaţi de societate ? Nu, nici
decum ! în  rugăciunea Sa de 
Mare Arhiereu, M întuitorul se 
ruga pentru urmaşii Lui astfel : 
„Nu Te rog să-i iei din lume, 
ci să-i păzeşti de cel ră u “. 
Ioan 17,15.

Noi trebuie să trăim  in 
această lume, să ne facem da
toriile noastre zilnice conştiin
cios, contopiţi cu semenii noş
tri, cum sarea se dizolvă în 
mînoare : în ciuda faptului că 
este invizibilă, se simte p re 
zenţa ei în gust. „Voi sînteţi 
sarea păm întului“ (Matei 5,13) 
spune Mîntuitorul. Să nu ne 
separăm de oameni, ci să ne 
separăm de tot ceea ce, con
form Scripturii, constituie păcat 
şi necurăţie. Să ne separăm 

de minciună, imoralitate, vorbe
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uşuratice, obiceiuri nesănătoase, 
sau de fapte reprobabile. Să 
ne separăm de egoism, inco
rectitudine, făţărnicie şi ne
cinste. Astfel îl vom putea 
sluji pe Dumnezeu în sfinţenie.

Zaharia ne mai invită să-I 
servim lui Dumnezeu şi în 
NEPRIHĂNIRE. Neprihănit (gr. 
,dicaiosune‘) înseamnă „drept“, 
„conform legii, corect, ordonat,

fără pată, nevinovat, inocent, 
fără de păcat“. Cum poate un 
păcătos deveni o astfel de făp
tu ră  ? Există un singur mij
loc : prin  harul îndreptăţitor al 
lui Dumnezeu.

Evreii de odinioară conside
rau  că neprihănirea poate fi 
dobîndită prin ascultarea cere
monioasă de cerinţele legii. Au 
socotit ca fiind deaj uns o su

punere mecanică faţă de legea 

lui Dumnezeu. Evanghelia ne

învaţă că neprihănirea este o 
stare ATRIBUITĂ celui păcă
tos, şi nu una AUTOREALI- 
ZATĂ de el. „Acum s-a arătat 
o neprihănire pe care o dă 
Dumnezeu, fără lege... şi anu
me, neprihănirea dată de Dum
nezeu care vine prin  credinţa 
în Isus Hristos, pentru toţi şi 
peste toţi cei ce cred în El“. 
Romani 3,21—22. Cînd un pă

cătos crede că Isus Hristos a 
m urit pentru  el şi în locul lui, 
şi-L primeşte ca Mîntuitorul 
lui personal, Dumnezeu ono
rează această credinţă prin a-i 
atribui neprihănirea şi meritele 
personale ale Domnului nostru 
Isus Hristos, considerîndu-1 ca 
şi cînd nu  ar fi păcătuit ni
ciodată.

Legea pentru  păcătos este 

doar un îndreptar care arată 

starea lui şi-l îndrum ă la Mîn

tuitorul. Cînd obţine neprihă
nirea, vede şi mijlocul prin 
care poate permanentiza această 
stare de neprihănire. Mîntui
torul a exprim at acest adevăr 
slăbănogului vindecat : „Iată că 
te-ai făcut sănătos : de acum 
să nu mai păcătuieşti, ca să 
nu ţi se întîmple ceva mai 

rău “. Ioan 5,14. A nu mai pă

cătui, în termeni biblici, în 

seamnă a nu călca legea.

Noi căutăm să ţinem porun

cile lui Dumnezeu, nu pentru 

ca să ne îndreptăţim  prin ele, 

ci pentru  că prin credinţa în 

sîngele ispăşitor al Domnului, 

deja am fost îndreptăţiţi. Ad

ventiştii din Ziua a Şaptea 

cred că ascultarea de Legea lui 

Dumnezeu nu este o CONDI

ŢIE a îndreptăţirii, ci un RE

ZULTAT al ei.

P entru  a nu cădea în greşala 

fatală a fariseilor, să umplem 

ascultarea noastră faţă de le

gea divină cu spiritul şi d ra 

gostea lui Hristos, ceea ce 

exprim ă adevăratul sens al 

neprihănirii. Cînd principiile 

legii vor deveni parte consti

tuantă a caracterului nostru, 

nu vom mai vedea în Legea 

lui Dumnezeu un mijloc de 

constrîngere, nici nu  vom fi 

obsedaţi de teama consecinţe

lor călcării ei. Atunci vom 

alege binele, adevărul şi fru 

mosul pentru  valoarea lor in- 

trisecă, netorturaţi de frică, 

nestimulaţi de perspectivele de 

răsplată, ci pentru plăcerea de 

a ne exprim a ataşamentul, 

dragostea şi recunoştinţa noas

tră  în acest fel faţă de Mîn

tuitorul nostru. Aceasta este 

adevărata slujire, rodul îndrep

tăţirii prin credinţă.
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E P I S T O L A  C Ă T R E

r / J postolul Pavel era îngri- 
^ r ~  l^ jo ra t  de faptul ca citito
rii săi să nu repete experienţa 
poporului Israel în ceea ce pri
veşte relaţiile lor cu Dumnezeu. 
După cum Israel a pribegit 
patruzeci de ani în pustie, tot 
astfel aproape patruzeci de ani 
trecuse de cînd Domnul Hristos 
se înălţase din mijlocul lor 
Israelul d in  tim pul apostolului 
Pavel al cărui exponent de 
frunte era şi el, nu  era mai 
bine pregătit să intre în odihna 
iui Dumnezeu decît era Israelul 
din timpul lui Moise. Marile 
evenimente pe care Domnul Isus 
ie-a profetizat erau  iminente ; 
gloriosul lor oraş şi templul oe 
constituia podoaba naţiunii şi 
una dintre cele şapte minuni 
ale lumii, de atunci, urm au să 
fie prefăcute în ruine. Dumne
zeu a aşteptat aproape patru 
zeci de ani ca poporul făgă
duinţei să răspundă chemării 
harului ; Noul Legămînt fusese 
ratificat cu sîngele Domnuiui 
H ris to s ; cel vechi îşi găsise 
împlinirea şi deci valabilitatea 
şi viabilitatea lui încetase ; de 
aceea era sosit ceasul cînd sim
bolul acestui Vechi Legămînt
— tem plul — să fie nimicit, 
să dispară. Dar poporul Israel 
se crampona încă în vechile ce
remonii. Trecuse o generaţie 
de cînd preoţia Aroonică deve
nise ineficientă, dar iudeii ade
rau încă la ea. Astfel ei nu 
„intraseră însă“ în această 
odihnă.

Pentru  marele apostol, para
lela dintre poporul Israel din 
timpul ratificării Vechiului Le
găm înt şi Israelul din timpul 
statornicirii Noului Legămînt 
era clară. Deasemenea se im 
punea întrebarea — va repeta 
oare poporul Israel eşecul pă
rinţilor lor ? Existau toate da
tele să se tragă concluzia că 
da, ei vor repeta acest lucru. 
Dar Dumnezeu nu-i va lăsa să

facă acest pas fără să le adre
seze un ultim apel, pen tru  a-i 
salva, pentru a-i determina să 
nu facă această fatală greşeală. 
Astfel, Apostolul Pavel Ie re 
povesteşte experienţa poporului 
Israel şi le spune să fie atenţi 
ca să nu  se întîmple şi cu ei 
la fel.

Poporul Israel a dat greş în 
mod deosebit în  a acorda Saba
tului im portanţa cuvenită, ceea 
ce a constituit cauza lepădării 
lor de către Dumnezeu, aşa cum 
apare în mod evident din citi
rea capitolului douăzeci a căr
ţii lui Ezechiel. Să fim mai 
clari. Aceasta s-a întîm plat nu 
pentru că ei nu au păzit Sa
batul în litera legii, ci mai 
degrabă pentru  că au dat greş 
în a înţelege ce simbolizează 
Sabatul şi anum e — convertire, 
o completă consacrare lui Dum 
nezeu, sfinţire, odihnă, frăţie
tate.

EVREI 4,1— 5 :

„Să luăm dar bine seama, ca, 
atîta vreme cît rămîne în pici
oare făgăduinţa intrării în 
odihna Lui, niciunul din voi să 
nu se pomenească venit prea 
tîrziu“.

„Căci şi nouă ni s-a adus o 
veste bună ca şi lor ; dar lor 
cuvîntul care le-a fost propo
văduit, nu  le-a a ju tat la nimic, 
pentru  că n-a găsit credinţă la 
cei ce l-au auzit“.

„Pe cînd noi, fiindcă am 
crezut, intrăm  în „odihna“, 
despre care a vorbit El, cînd 
a zis : „Am ju rat în mînia 
Mea, că nu vor in tra  în odihna 
Mea“ ! Măcar că lucrările Lui 
fuseseră isprăvite încă de la în 
temeierea lum ii14.

„Căci în tr-un  loc a vorbit ast
fel despre ziua a şaptea : „Dum
nezeu S-a odihnit în ziua a şap
tea de toate lucrările Lui“.

„Şi aici este zis iarăşi : „Nu 
vor intra în odihna Mea“ !

Apostolul Pavel pune aici în 
discuţie odihna în care poporul 
Israel n-a reuşit să intre, şi 
leagă aceasta de Sabatul Zilei 
a Şaptea. Această referin ţă a 
Noului Testament cu privire la 
Sabatul creaţiunii şi re laţia lui 
intimă cu o vieţuire în sfin
ţenie, face ca această parte să 
fie o valoroasă contribuţie la 
doctrina creştină a sfinţirii. 
Nu este numai problema unei 
zile, ci a unei vieţi — o viaţă 
de consacrare şi sfinţenie. Acest 
fel, de viaţă a fost respins de 
Israelul din vechime şi cu el 
semnul său de sfinţire, Sabatul.

VERSETUL 1. „CÎT RĂ- 
MÎN’E ÎN PICIOARE FĂGĂ
DUINŢA».

Făgăduinţa intrării în „odih- 
na“ lui Dumnezeu nu a fost 
retrasă ca urm are a repetatelor 
greşeli şi căderi a poporului 
Israel. Făgăduinţa a rămas va
labilă şi a fost repetată fie
cărei generaţii, împreună cu 
m ustrarea cuvenită. Aceeaşi 
avertizare o găsim şi în 1 Cor 
10,1—12. Se pare că uitînd 
propria lor primejdie, creştinii 
pot fi tentaţi a privi cu ochi 
critici la atitudinea nejustifi
cată a generaţiei poporului 
iudeu care n-a in tra t în Ca- 
naan cum şi la generaţiile de 
mai tîrziu care au dat greş în 
a in tra  în „odihna“ spirituală 
pe care Dumnezeu o prevăzuse 
pentru naţiunea iudaică (Evr. 
3,11). începînd cu cap. 4 apos
tolul procedează la aplicarea 
lecţiei acesteia din istoria popo
rului Israel din pustie, la ex
perienţa bisericii creştine din 
timpurile apostolice. Principial 
vorbind, sîntem în aceeaşi p ri
mejdie spirituală şi avem ne
voie de acelaş sfat, de aceeaşi 
mustrare.

Timpul prezent al versetu
lui folosit aici de apostol, cons
tituie o m ustrare şi o invitaţie
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EVREI

de a intra in această odihnă. 
Făgăduinţa a fost totdeauna 
valabilă, dar fiecare generaţie 
a respins făgăduinţa şi astfel 
şi-au sigilat soarta. Generaţia 
lui Pavel era pe punctul de a 
face la fel, dar deşi mai era 
încă timp, Dumnezeu a mai 
făcut încă o încercare de a-i 
determ ina să ia poziţia cea 
bună. Uşa era încă deschisă, 
iar făgăduinţa era încă în pi
cioare, dar nu  mai era timp 
de pierdut. Ei erau în prim ej
dia să se pomenească venind 
prea tîrziu, aşa cum fusese 
cazul cu Israelul din vechime. 
Acest lucru Dumnezeu ar fi 
v ru t să-l evite, dacă era posibil.

,.Odihna Lui“ — nu odihnă 
aşa în general, nici chiar odih
na, ci ODIHNA LUI, odihna 
lui Dumnezeu. Dar despre acest 
lucru noi ne vom mai ocupa.

VERSETUL 2. „VESTEA 
CEA BUNA EVANGHELIA".

Această Evanghelie ne-a fost 
propovăduită nouă şi a fost ves
tită  şi lor. Textul acesta este 
foarte interesant, El nu sună 
„Căci lor le-a fost vestiită, Evan
ghelia aşa cum ne-a fost vesti
tă  şi nouă“, ci invers : „Căci 
nouă ni s-a adus o veste bună 
ca şi lor“. P rin  tipuri şi cere
monii, prin  sacrificii şi ritua 
luri, cei din vechime au primit 
o cunoaştere a Evangheliei. Dar 
a fost aceeaşi Evanghelie pe 
oare la timpul hotăfît de cer a 
proclamat-o Domnul Hristos 
(Evr. 1,1-2 ; Marcu 1,1).

„NU LE-A AJUTAT LA NI
MIC". Ei au beneficiat foarte 
puţin  din această predicare, 
pentru că cuvîntul „nu a fost 
amestecat cu credinţă". Acest 
lucru a devenit şi mai evident 
atunci cînd reţinem faptul că 
accentul se pune nu pe cuvîn
tu l „propovăduit" ci pe cuvîn
tu l „auzit". Această declaraţie 
aruncă o solemnă responsabili

tate asupra celor ce propovă
duiesc cuvînitul, dar într-o ega
lă măsură) şi asupra celor ce-i 
aud. Succesul aici nu depinde 
numai de vorbitor. Poate chiar 
că nu depinde absolut deloc 
de el. Căci dacă cuvîntul pre
dicat, nu  este întîm pinat cu 
credinţă de către cel ce-1 aude, 
acesta nu-i va folosi la nimic 
(Mat. 7,24-27). Eficienţa soliei 
pe care Domnul Hristos per
sonal a  adus-o cînd era în 
mijlocul nostru în trup, a de
pins de receptivitatea ascultă
torilor Săi. Pe cînd era în Na- 
zaret ni se spune că „n-a mai 
fă/cut minuni în locul acela din 
pricina necredinţei lor“ (Matei 
13,58). Iată deci că este cu pu
tinţă ca ascultătorii să facă fără 
efebt predicarea. Este bine a re
ţine acest gînd. Aceasta pentru 
că uneori amvonul este mai pu
ţin vinovat — de ineficienţă,— 
decît auzitorii ce stau înaintea 
lui.

Noi sîntem adesea înclinaţi a 
arunca blam ul asupra predica
torului pentru  ineficienţă cu~ 
vîntului. Acesta poate fi cazul 
în unele situaţii, unde acesta

n-are nici o solie vitală pe care 
s-o comunice ascultătorilor săi, 
slujitori care nici ei perso
nal n-au fost atinşi de flacăra 
cerească, care ţin cuvîntăfi lip
site de viaţă şi care obosesc atît 
pe Dumnezeu cît şi pe oameni.

Deşi cele de mai sus sînt ade
văruri categorice, este tot atît 
de adevărat că adesea, respon
sabilitatea pentru rezultatele 
nesatisfăcătoare, nu  stau tot
deauna în dreptul pastorilor. Şi 
cu această latură a problemei se 
ocupă tex tu l nostru. El arată 
partea de vină a ascultătorilor. 
Ei nu alătură credinţa, ascultă
rii cuvîntului. Ei aud cuvintele, 
dar le lipseşte credinţa.

Considerăm că acest cuvînt 
de m ustrare al lui Pavel, cu 
privire la predicare şi vorbire, 
ar fi bine venit dacăi ar fi as
cultat astăzi atît de cei ce ves
tesc Cuvîntul Scripturii şi al 
învăţăturii divine, cît şi de cre
dincioşii ce ascultă acest cu
vînt. Cu certitudine că avem 
nevoie de pastori mai buni, mai 
eficienţi. Dar nu este mai puţin 
adevărat că avem nevoie şi de 
ascultători mai buni. Şi pentru
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unii şi pentru ceilalţi, ar fi de 
folos a aplica cele de mai sus 
la ei.

VERSETUL 3. „Pe cînd noi, 
fiindcă am crezut, intrăm". Ul
timul verset al capitolului 3 ne 
6pune că : „N-au putut să intre 
din pricina necredinţei lor“. 
Aici autorul epistolei către 
Evrei declară că „pe cînd noi, 
fiindcă am crezut, intrăm“. 
Aceasta arată faptul că „odih
na” era încă o problemă, deschi
să, căci chiar atunci cînd apos
tolul Pavel scria cele de mai 
sus, erau unii care intrau în 
această odihnă. Ei n-au putut 
intra din cauza necredinţei lor. 
Noi cei care credem, vom intra.

Odihna în carc cei credincio
şi intră, este aici numită 
„ODIHNA" şi nu numai „o 
odihnă11 oarecare. Este vorba de 
„odihna Lui“ aşa cum arată 
apostolul în versetul 1 al capi
tolului 3. Cea ce doreşte apos
tolul Pavel să scoată în eviden
ţă este faptul că uşa este încă 
deschisă, că „noi, fiindcă am 
crezut, in trăm “. Dumnezeu nu 
şi-a lepădat poporul. Ca o do
vadă a acestui fapt, apostolul 
spune că unii intră chiar acum. 
Moise n-a condus poporul Isra
el în această, odihnă. Iosua a 
dus în adevăr pe Israel în Ca- 
naan, dar nu în odihna lui 
Dumnezeu. Deci, Dumnezeu, a 
adresat chemare după chemare 
generaţiilor care s-au succedat 
una după alta. Chiar în timpul 
lui Pavel casa Sa nu era încă 
plină. Mai exista loc şi pentru 
alţii ca să intre şi ei intrau.

„ODIHNA" în mod literal 
aceeaşi „odihnă" la care s-a fă
cut deja referire în cap. 3, 11, 
18 ; 4,1. „Odihna" în care creş
tinii, inclusiv iudeii convertiţi 
in tră, este aceeaşi odihnă spiri
tuală în care Dumnezeu a in 
vitat pe vechiul Israel de a in
tra şi anume „odihna" sufle
tului ce vine ca urm are a unei 
supuneri totale Domnului Hris
tos şi ca urm are a integrării 
vieţii în scopul cel veşnic al lui 
Dumnezeu (Is. 30, 15 ; Ier. 6,16; 
Mat. 11,29).

Scriitorul tocmai afirmase că 
unul cîte unul, credincioşii creş
tini intră în aceeaşi odihnă spi
rituală, în care Dumnezeu a fă 
găduit, a propus vechiului Is
rael să intre, i-a spus că poate

rsi———

intra, dar de care ei, ca naţiu 
ne, erau acum departe. Pornind 
de aici şi continuînd apoi pînă 
la versetul 8, apostolul prezintă 
dovezile pe care el îşi bazează 
concluziile sale, concluzii ce au 
şocat pe iudeii neconvertiţi 
şi care constituie poate o 
enigmă pen tru  mulţi, dacă nu 
chiar pentru  m ajoritatea iudei
lor convertiţi. In versetul 9 con
chide acest lanţ de raţionamen
te, reafirmînd validitatea pre- 
mizei sale majore şi anume, că 
primirea în „odihna" lui Dum
nezeu, se face acum prin cre
dinţa creştină, aşa cum în ve
chime se făcea prin iudaism.

Linia argumentelor din v e r 
setele 3-8 poate fi concretizată 
astfel :

1. Dumnezeu a jura t că Is
raelul — după trup — nu va 
intra în „odihna" Sa.

2. Fă,ră îndoială însă, că „lu
crările lui Dumnezeu" — aici 
Planul Său pentru  m întuirea 
celor păcătoşi, a fost finalizat 
de la întemeierea lumii. La în
ceput Dumnezeu a  hotărît în 
Planul Său ca cei credincioşi să 
intre în odihna Sa. Se pare însă 
că jurăm întui lui Dumnezeu, că 
nu va îngădui ca vechiul Israel 
să intre în „odihna" Sa, este în 
conflict, cel puţin  în aparenţă
— cu Planul Său original. în 
semnează oare că Dumnezeu 
Şi-a schimbat făgăduinţa Sa de 
la început ? Sau El urm ăreşte 
un obiectiv pînă cînd îl reali
zează ?

3. Spre a dovedi că Dumne
zeu îşi respectă făgăduinţa şi 
îşi îndeplineşte planurile, scrii
torul îndreaptă atenţia cititoru
lui către (v.4) lucrările creaţiu- 
nii. Faptul că El S-a odihnit în 
ziua a şaptea de toate lucrările 
Lui, demonstrează că, lucrarea 
creaţiunii a fost o lucrare com
pletă, încheiată. Să reţinem cu
vintele „sfîrşite" şi „de toată 
lucrarea Lui", expresii ce scot 
în evidenţă ducerea pînă la ca- 
pă,t a unor lucrări.

4. In Evrei 4,5, jurăm întui 
lui Dumnezeu cum că vechiul 
Israel nu va intra în „odihna" 
Sa este repetat şi pus în opo
ziţie cu gîndul din v.4 care ara 
tă că Dumnezeu îşi aduce la în 
deplinire ceea ce El propune a 
face, aşa cum este ilustrat prin 
încheierea lucrării Sale de crea- 
ţiune, cînd S-a odihnit, „de 
TOATĂ LUCRAREA LUI".

5. O creaţiune completă, aşa 
cum este demonstrată prin  ceea 
ce am am intit mai sus şi anume 
prin faptul că Dumnezeu S-a 
odihnit în Ziua a Şaptea de 
toată lucrarea Lui, este o dova
dă a imutabilităţii planurilor 
lui Dumnezeu. Aceasta este de 
fapt premiza majoră a raţiona
mentului apostolului Pavel. 
Premiza sa minoră este faptul 
că, Dumnezeu a făgăduit, a plă
nuit ca poporul Său ales să in 
tre în „odihna" Lui. Dar „aceia 
cărora li s-a vestit întîi vestea 
bună n-au in tra t în ea, din pri
cina neascultării lor" (v.6).

6. Ca o demonstrare în plus 
pentru validitatea concluziei 
sale, scriitorul îndreaptă din nou 
atenţia cititorului în v. 7, la cu
vintele psalmului 95, ca să se 
arate că, eşecul generaţiilor di
nainte de a in tra  în „odihna" 
promisă, n-a alterat, n -a  anulat 
făgăduinţa, planul original al 
lui Dumnezeu şi nici n-a făcut 
fără valabilitate invitaţia lui 
Dumnezeu de la început. (Luca 
14,16-24).

7. In v. 8, el trage mai de
parte concluzia — din observa
ţiile v. 7, că m enţiunea lui 
Dumnezeu despre „o altă, zi“ în 
timpul lui David este o dovadă 
a faptului că deşi Iosua, în ade
văr a dat lui Israel în mod „li
terar" odihnă în  ţara  Canaa- 
nului (Cap. 3,11), în mod hotă
rît el nu  i-a condus în „odihna
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spirituală11, odihnă de care ar fi 
dorit Dumnezeu ca ei să se bu
cure.

8. Din întregul lanţ de argu
mente prezentate de scriitor în 
vers. 3-8, acesta conclude prin 
a spune cu certitudine că „ră- 
mîne dar o odihnă ca cea de 
Sabat pentru  poporul lui Dum
nezeu" (v. 9).

„Nu vor in tra  în odihna 
Mea“. Este aceeaşi construcţie 
ca aceea din cap. 3, vers. 11. 
Este de fapt un mod de a subli
nia mai puternic că un anumit 
lucru nu poate fi făcut ; şi ori
unde se face această declaraţie, 
aşa cum o găsim şi în cap. 5, ea 
este (categorică şi d a ră  ..nu vor 
in tra“.

Gîndul, deci, din această parte 
a vers. 3 este : „Noi cei care 
credem intrăm  în această o- 
dihnă a lui Dumnezeu Dar cei 
care nu cred, Dumnezeu a ju ra t 
că nu vor in tra  în odihna Lui“.

„Măcar că lucrările fuseseră 
isprăvite".

Chiar de la începutul creaţi- 
unii acestei lumi, Dumnezeu 
avea în planul Său să dea po
porului Său o „odihnă,11. Acest 
lucru este evident din faptul că 
după şase zile de la creaţiune, 
Dumnezeu S-a odihnit şi a in
v itat pe fiinţele create de El să 
se odihnească împreună cu El. 
Dumnezeu nu a adus la exis
ten ţă  pe Adam şi Eva numai 
pentru a le hărăzi o viaţă de 
trudă şi de muncă continuă. De 
aceea, chiar a doua zi după 
crearea lor, a doua zi a vieţii 
lor, El i-a invitat să( se odih
nească şi să petreacă o zi cu El. 
Ei avuseseră o zi de lucru, de 
muncă ; apoi veni ziua de odih
nă. In aceste două zile ei au 
gustat pe deplin viaţa aşa cum 
Dumnezeu o plănuise pentru  ei. 
Acum — în mod inteligent — 
ei puteau să aleagă şi să evalu
eze darul cel m inunat al lui 
Dumnezeu, darul vieţii. Dum
nezeu le-a dat o mostră a ceea 
ce El pregătise pentru ei. Acest 
lucru s-a petrecut nu la o mie 
de ani după creaţiune, ci ime
diat. „Lucrările... fuseseră is
prăvite încă de la întemeierea 
lumii“.

Aici apostolul Pavel foloseşte 
acest fapt pentru a dovedi că

Dumnezeu chiar de la început 
avea în m intea şi inima Sa să 
înzestreze pe creaturile Sale cu 
viaţă deplină, o viaţă completă 
şi satisfăcătoare, o viaţă care 
să combine drept şi în propor
ţii cuvenite munca şi odihna. 
In peregrinările lor prin  pustie 
în timpul celor patruzeci de ani, 
«ei au văzut niumai puţină spe
ranţă  de odihnă. An după an 
s-a scurs şi ei se găsesc tot 
mereu peregrinînd din loc în 
loc. în  Egipt ei au avut cămi- 
nurile lor, locuinţe stabile, 
unde puteau să-şi crească co
piii şyi să trăiască — oarecum 
în pace chiar dacă ei trebuiau 
să muncească din greu. Ei 
aveau oalele lor cu carne şi nu 
depindeau de mana din ceruri, 
pentru susţinerea vieţii lor. în  
general, comparînd situaţia lor 
la acea dată cu poziţia pe oare 
ei o avuseseră în Egipt, ei erau 
clari asupra faptului că Egip
tul prezenta m ulte avantaje, 
faţă de situaţia lor din pustie. 
Dacă aceasta era tot ceea ce

Dumnezeu avea să le ofere, 
atunci mai bine s-ar întoarce 
iarăş în Egipt. Dumnezeu le-a 
promis o odihnă, dar nu se ve
dea nici perspectivă de odihnă.

De ce nu i-a condus oare 
Dumnezeu în Ţara Făgăduinţei? 
Pentru motivul că din puct de 
vedere spiritual, ei nu erau 
pregătiţi. în  momentul în care 
ei aveau să fie gata, Dumnezeu 
îi putea lua la El, dar nu mai 
înainte. In trarea lor în odihna

lui Dumnezeu, era condiţionată 
de starea lor spirituală.

Aceasta era enigma situaţiei. 
Dumnezeu avea să le dea odih
nă de peregrinărilor lor, odihnă 
de... vrăjmaşii lor, de îndată ce 
ei aveau să aibă odihnă în  su
fletele lor. Asigurarea le-a fost 
dată. „Voi merge Eu însumi cu 
tine şi îţi voi da odihnă11 
(Ex. 33,14). Aceasta a fost o- 
dihna pe care Domnul Isus o 
avea în vedere atunci cînd El 
a spus : „Veniţi la Mine, toţi 
cei trudiţi şi împovăraţi, şi Eu 
vă voi da odihnă. Luaţi jugul 
Meu asupra voastră şi învăţaţi 
de la Mine, căci Eu sînt blînd 
şi smerit cu inima şi veţi găsi 
odihnă pentru  sufletele voastre11 
(Mat. 11,28.29). Aceasta a fost 
chemarea ce a fost adresată 
poporului Israel în timpul cap
tivităţii lor. „Staţi în drumuri, 
u itaţi-vă şi întrebaţi care sînt 
cărările cele vechi, care este 
calea cea mai bună : umblaţi 
pe ea, şi veţi găsi odihnă pen
tru  sufletele voastre11! Dar ei 
răspund : „Nu vrem să umblăm 
pe ele11. (Ier. 6,16).

„Şi veţi găsi odihnă pentru 
sufletele voastre11 (Mat. 11,29
u.p.) Aceasta era odihna în care 
Dumnezeu dorea să-i ducă, o- 
dihnă în care Dumnezeu era în 
mod deosebit interesat, dar în 
care poporul era mai puţin in 
teresat. De fapt poporul Israel 
era în principal interesat de a 
intra în ţara  Canaanului şi 
acolo să găsească odihnă de pe
regrinările lui. Dar natura 
acestei odihne, era... o odihnă 
în Dumnezeu, odihnă pentru 
sufletele lor.

în mintea şi inima copiilor 
lui Israel în pustie venea mereu 
gîndul... oare îi va duce Dum
nezeu vreodată în Păm întul 
Făgăduit? Am peregrinat în 
această pustie zece, douăzeci 
de ani, treizeci de ani şi sîn- 
tem mai departe ca pînă acum, 
de Canaan. Oare trebuie să 
m urim cu toţii aici? Nu vom 
scăpa oare de aici? Nu vom 
găsi oare niciodată odihna 
noastră?

Apostolul Pavel răspundea 
acestor întrebări în textul din 
faţa noastră. Da, Dumnezeu ne 
va duce în odihna Sa. El îţi va 
da odihnă. Acesta a  fost în 
adevăr scopul lui Dumnezeu
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din timpul cînd „lucrările... 
fuseseră isprăvite încă de la 
întemeierea lum ii“. După ce 
lucrarea Sa s-a terminat, El 
S-a odihnit. Odihna a fost tot 
aşa de categoric o parte a pro
gramului Său, ca şi lucrul 
Său. Să ne supunem mîinii 
modelatoare a  lui Dumnezeu şi 
El ne va da odihnă pentru su
fletele noastre, odihnă de pere
grinările noastre.

Acest argument, apostolul 
Pavel îl aplică la propria sa 
generaţie. Israel a fost poporul 
ales al lui Dumnezeu ; dar în 
ciuda acestui fapt, li se părea că 
ei au suferit mai m ult decît 
orice altă naţiune. In adevăr, 
ei erau acum în ţară, dar cu 
siguranţă ei nu aveau odihnă 
din partea vrăjmaşilor lor. 
Acum o criză se apropia. Fără 
îndoială ei nu  ştiau ceea ce noi 
ştim acum : şi anum e că aceas
ta a fost ultima lor ocazie.

Ultima chemare era aproape 
să fie adresată. Vor da ei oare 
ascultare chemării lui Isus, ve
nind la El, pentru  ca ei să 
poată găsi odihnă pentru su
fletele lor?

Dar oare nu era prea tîrziu 
acum? Nu, căci apostolul Pavel, 
spune de asemenea : „Noi, 
fiindcă am crezut, intrăm  în 
odihna despre care a vorbit 
E l11. Aceasta însemnează de ase
menea că şi alţii pot in tra  în 
această odihnă.

„Măoar că“ — Legătura din
tre  aceste două declaraţii (vers. 
3) legate astfel poate fi redată
— în mod liber — astfel : 
„In ciuda faptului că planul 
Său pentru lumea noastră a 
fost definitivat de la începutul 
vremurilor, Dumnezeu a revo
cat făgăduinţa Sa solemnă fă
cută lui Israel cu privire la 
„odihna“ în Păm întul Făgă- 
duit“ . Aici se declară că Dum
nezeu nu se schimbă şi că El 
va aduce la împlinire planurile 
Sale pînă la deplina lor înfăp
tuire. La prim a vedere, nes- 
chimbabilitatea lui Dumnezeu şi 
retragerea făgăduinţei Sale fă
cute lui Israel, apar a fi în 
conflict. Una, arată în mod 
implicit autorul, pare a fi in
compatibilă cu alta. Rezolvarea 
acestei aparente probleme este 
prezentată în Evr. 4,4-8. Răs
punsul este acela că neschim- 
babilitatea planurilor şi făgă

duinţelor lui Dumnezeu, nu a 
fost afectată prin  revocarea 
făgăduinţei făcute poporului 
Israel. Concluzia este prezenta
tă în vers. 6 „fiindcă rămîne 
ca să intre unii în odihna 
aceasta'1 (vers. 6), iar în vers.
9 spune : „Rămîne dar o odih
nă ca cea de Sabat pentru po
porul lui Dumnezeu". Rezolva
rea dilemei dovedeşte ceea ce 
s-a afirm at deja în vers. 1-3.

„Lucrările*1 — vorbind aici 
despre lucrările lui Dumnezeu, 
autorul nu face referire la 
„lucrările11 lumii naturale, ci 
la planul şi scopul suprem al 
lui Dumnezeu pentru credin
cios, şd care a  in tra t în acţiune 
la creaţiune. Cu alte cuvinte 
„lucrările1' creaţiunii sînt aici 
concepute ca incluzînd planu
rile şi scopul lui Dumnezeu în 
aducerea la existenţă a acestui 
pămînt, cum şi planul Său pen
tru  îndeplinirea acestor planuri. 
De fapt, lucrurile materiale ale 
creaţiunii erau de fapt sub
sidiare scopurilor şi planurilor 
la care ei erau  desemnaţii să 
contribuie.

„ISP R Ă V IT “ In mod literal 
„a devenit'1 a venit la fiinţă, 
însemnînd că ele au fost com
plete, sau term inate în acel 
timp şi deci nu  mai erau supuse 
unor viitoare modificări. Lumea 
materială, aşa cum a ieşit din 
mîna Creatorului, era lucrarea 
completă, desăvârşită (Gen. 
1,31). Forţa argumentului din 
Evr. 4,3-4 este faptul că pla
nul iniţial al lui Dumnezeu cu 
acest păm înt şi anume de a fi 
un loc de odihnă, o locuinţă a 
odihnei a unor oameni nepri
hăniţi şâ fericiţi a fost o parte 
integrală a lucrărilor din săp- 
tămîna creaţiunii. Pătrunderea 
păcatului în lume nu a lovit cu 
nulitate acel plan minunat, în 
trucât Planul de Mîntuire, p re 
vedea un mijloc prin care obiec
tivul original putea fi totuşi 
atins, în ciuda existenţei pă
catului. Astfel stînd lucrurile, 
şi faptul că de „Evanghelie", 
sau de această veste bună n-a 
profitat vechiul Israel (v. 2) şi 
că Dumnezeu, ca urm are a ne
ascultării lor, a  revocat făgă
duinţa Lui făcută lor, faptul 
acesta nu revocă, nu loveşte 
cu nulitate scopul Său funda
m ental că „unii să intre în 
odihna aceasta'1 (v.6).

VERSETUL 4-5. „Ziua a 
Şaptea11. Odihna sufletului, în 
oare Dumnezeu este în mod 
vital interesat, este strîns le
gată de Sabat. A te odihni în 
Dumnezeu însemnează a fi una 
cu Dumnezeu, o consacrare 
completă cu întreaga ta  fiinţă, 
lui Dumnezeu, îndepărtînd orice 
obstacol din calea unei perfecte 
comuniuni. Odihna sufletului 
însemnează o întreagă sfinţire, 
o supunere perfectă, o cufun
dare în Dumnezeu.

Sabatul este un semn al 
acestei experienţe. „Le-am dat 
şi Sabatele Mele, să fie ca un 
semn în tre  Mine şi ei, pentru 
ca să ştie că Eu sînt Domnul, 
care-i sfinţesc1'. (Ez. 20,12). Mai 
departe proorocul spune prin 
Duhul Sfînt : „Sfinţiţi Sabatele 
Mele, căci ele sînt un semn 
între Mine şi voi, ca să ştiţi că 
Eu sînt Domnul, Dumnezeul 
vostru1' (Ez. 20,20).

In aceste versete Dumnezeu 
combină sfinţirea şi Sabatul, 
spunînd că Sabatul este un 
semn al sfinţirii. Acestea sînt 
declaraţii ce se completează cu 
declaraţia din Is. 56,2, care 
spune : „Ferice de omul care 
face lucrul acesta, şi de fiul 
omului care rămîne statornic 
în el, păzind Sabatul, ca să  
nu-1 pîngărească, şi păzindu-şi 
mîna, ca să nu facă nici un 
rău “. Căci „famenilor, care vor 
păzi Sabatele Mele care vor 
alege ce-mi este plăcut, şi vor 
stărui în legămîntul Meu, le 
voi da în casa Mea şi înlăuntrul 
zidurilor Mele un loc şi un 
nume mai bun decît fii şi fiice; 
le voi da un nume veşnic, care 
nu se va stinge'1 (v. 4-5).

Şi pentru  ca să nu gîndească 
cineva că cele de mai sus se 
refereau numai la Iudei, Dum
nezeu adaugă : „Şi pe străinii,, 
care se vor lipi de Domnul ca 
să-I slujească, şâ să iubească 
Numele Domnului, pentru ca 
să fie slujitorii Lui, şi pe toţi 
cei ce vor păzi Sabatul, ca să 
nu-1 pîngărească, şi vor s tărui 
în legămîntul Meu, îi voi aduce 
la Muntele Meu cel sfînt, şi-i 
voi umplea de veselie în Casa 
Mea de rugăciune. Arderile lo r 
de tot şi jertfele lor vor fi pri
mite pe altarul Meu, căci Casa 
Mea se va numi o Casă de ru 
găciuni pentru toate popoare
le" (Vers. 6-7). Toate aceste
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declaraţii luate la un loc, fac 
clar faptul că Sabatul este 
strîns legat de odihna în Dum
nezeu, de sfinţire, aşa de strîns 
legat încît Dumnezeu îl numeşte 
un semn al sfinţirii.

Cînd Dumnezeu S-a odihnit 
în primul Sabat al creaţiunii 
îm preună cu ai Săi în grădina 
Edenului, perfecţiunea domnea 
pretutindeni. Nu exista nimic 
care să rănească sau să d istru 
gă, pe tot Muntele cel Sfînt al 
lui Dumnezeu. Cînd Dumnezeu 
S-a odihnit în Ziua a  Şaptea, 
de toată lucrarea Lui“, El a 
văzut lucrarea creaţiunii term i
nată. întreaga lume unită în 
a-I aduce slavă şi pretutindeni 
domnea armonie şa dragoste. 
Sabatul era piesa ce se potri
vea perfect acelei ooazii celeste, 
perla tu turor zilelor, ziua pen
tru  care celelalte zile nu erau 
decît ocazii de pregătire şi ast
fel : „în  ziua a şaptea Dumne
zeu Şi-a sfîrşit lucrarea, pe care 
o făcuse ; şi în ziua a şaptea 
S-a odihnit de toată lucrarea 
Lui pe care o făcuse. Dum
nezeu a binecuvîntat Ziua a 
Şaptea şi a sfinţit-o, pentru că 
în ziua aceasta S-a odihnit de 
toată lucrarea Lui, pe care o 
zidise şi o făcuse" (Gen. 2,2-3).

„Dumnezeu S-a odihnit in 
Ziua a Şaptea de toate lucră
rile Lui' (Evr. 4,4 u.p. Gen. 2,3.) 
Această zi pe care El de la 
început a binecuvîntat-o şi a 
sfinţit-o şi în care El S-a odih
nit, a devenit un semn al sfin
ţirii, al sfinţeniei, al odihnei în 
Dumnezeu, pentru oamenii cre
dinţei. Apostolul Pavel o nu 
meşte în Evrei „odihna Sa“, 
„odihna Mea“, „odihna aceas
ta". (Evr. 3,18; 4,1.3.5.11).

Cunoscînd toate acestea ne 
este acum mai uşor a înţelege 
de ce Dumnezeu a trebuit să 
atragă atenţia asupra zilei a 
şaptea, atunci cînd vorbeşte 
despre in trarea în odihna Sa, 
ca în vers. 4. Sabatul este aşa 
de strîns legat cu odihna lui 
Dumnezeu, cu sfinţirea, încît 
El nu putea face altfel. „Şi aici 
este zis iarăşi". Autorul repetă 
aici ceea ce a spus mai înainte, 
şi anume că cei neascultători 
nu vor intra. Este o confirmare 
a declaraţiei din Evrei 3,18 : 
„Şi cui S-a ju ra t El că n-au să 
in tre  în odihna Lui? Nu S-a 
ju ra t oare celor ce nu asculta
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seră“? în  legătură cu versetele
4-5 ale cap. 4 din Epistola către 
Evrei, Comentariile A.Z.S. ne 
mai spun :

„ODIHNA" — „S-A ODIH
NIT" — Greceşte KATAPAUO
— ceea ce însemnează „a te 
opri", „a înceta", „a te odihni". 
Substantivul KATAPAUSIS şi 
verbul KATAPAUO, denotă în
cetarea unui lucru sau a  unei 
activităţi, îm preună cu starea 
sau condiţia de inactivitate ce 
urmează acestei încetări. Ex
presia ebraică echivalentă este 
SABAT, tradusă cu „odihnă" 
în Gen. 2,2, unde traducerea 
ad literam  a expresiei însem
nează încetarea oricărei activi
tăţi. KATAPAUO Şji SABAT 
includ atît încetarea unei ac
tivităţi anterioare, cum şi sta
rea de inactivitate ca urm are 
a acţiunii de încetare a activită
ţii. Amîndouă aspecte ale în 
semnătăţii expresiei se cuprin
deau în  „odihna" lui' Dumne
zeu. cu ocazia primului Sabat. 
El a term inat lucrarea de crea- 
ţiune a păm întului şi odihnin-

du-Se, El a rămas inactiv în 
ceea ce priveşte „posibilitatea 
desăvîrşirii operei create, căci 
totul era desăvîrşit". în  ceea ce 
priveşte păm întul nostru, Dum
nezeu nu va  mai relua lucra
rea creaţiunii, term inată atunci, 
şi nici n-a revocat sau anulat 
legile stabilite atunci pentru  a 
guverna lumea noastră...

Păzirea de către noi a Saba
tului zilei a şaptea m ărturi
seşte credinţa noastră în ade
văratul Dumnezeu ca Creator 
al tu turor lucrurilor, fiind o 
expresie vizibilă a acelei cre
dinţe. M ărturiseşte de aseme
nea despre dorinţa noastră de 
a trăi în armonie cu planul Său 
cel veşnic pentru  această lume
— implicit cu planul Său in 
crearea omului şi viaţa lui pe 
acest păm înt — şi planurile 
Sale pentru  noi ca fiinţe indi
viduale. (Ex. 20,8 ; Ez. 20,12.20 ; 
Is. 58,13).

Cum planul lui Dumnezeu 
pentru  această lum e rămîne 
neschimbat, Sabatul zilei a 
şaptea, ziua de „odihnă‘c pe 
care El a hărăzit-o a fi un mo
num ent de aducere am inte a 
lucrării creaţiunii şi astfel un 
monument de aducere aminte 
a planurilor Sale în crearea 
acestei lumi, este şi el de ase
menea neschimbat. Păzirea Sa
batului Zilei a Şaptea demons
trează astfel nu numai credinţa 
noastră în Dumnezeu ca Crea
tor al tu tu ro r lucrurilor, ci şi 
a credinţei în puterea Sa de 
transform are a vieţii, puterea 
de a face pe cei credincioşi în 
situaţia de a in tra în „odihna" 
cea veşnică pe care El de la 
început a prevăzut-o pentru 
creaturile Sale. Astfel Sabatul 
m ărturiseşte atît despre pute
rea creatoare, cît şi despre 
puterea sfinţitoare a lui Dum 
nezeu şi păzirea sa este o recu
noaştere a credinţei în puterea 
Sa de a crea şi de a recrea, 
sau a sfinţi viaţa tu turor celor 
ce cred în lucrarea m întuitoare 
a Domnului Hristos.

„Iarăşi14. Declaraţia este ci
ta tă  aici pentru  a treia  oară 
(cap. 3,11 ; 4,3). întregul argu
m ent din cap. 3,7 la 4,10 se 
învîrteşte în ju rul retragerii 
de către Dumnezeu a inv ita 
ţiei de a in tra  în odihna Sa. 
Aici, citarea psalmului 95,11 
este plasată în contrast cu 
Gen. 2,2 (Evr. 4,4), explieînd 
semnificaţia referirilor în v. 3 
şi 4 la „odihna lui Dumnezeu^ 
şi ziua a şaptea a săptămînii 
creaţiunii. Autorul a introdus 
aici această referire la „lucră
rile lui Dumnezeu“ ca fiind 
„isprăvite11 (v. 3) şi a faptului 
că El S-a „odihnit“ (v. 4) spre 
a demonstra că retragerea de 
către Dumnezeu a făgăduinţei 
Sale făcute vechiului Israel nu 
era absolută. Cu alte cuvinte, 
făgăduinţa nu a fost retrasă de 
la toate creaturile Sale, ci nu 
mai de la aceia care „din pri
cina neascultării lor“, nu vor 
putea intra în ea (v. 6). Exis- 
tind deci, cu condiţia ascultării 
ca şi la Adam şi Eva, posibi
litatea şi dorinţa lui Dumnezeu 
ca cei credincioşi să poată intra 
în odihna Lui.

EXEGET
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aportul Biblic cu privire la gri
ja  lui Dumnezeu faţă de popo

ru l Său este plin de cele mai folo
sitoare învăţături pentru  binele ră 
măşiţei. Acest raport arată  că de-a 
lungul secolelor El a avu t şi are un 
scop perm anent şi de neschimbat. 
El nu îngăduie nimic care să în-
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frîngă acest scop. In  toate îm preju 
rările  şi situaţiile critice care se 
iveau, El are  controlul. El vede mai 
dinainte prim ejdiile care pîndesc pe 
cale şi trim ite avertizări poporului 
Său pentru a-1 păzi şi proteja. Cînd 
ei au nevoie de solii care să-i tre 
zească, să-i inspire şi să-i regene
reze, El ridică soli care să dea 
aceste solii. M area mişcare a exodu
lui din Egipt, la Canaan, istoria lui 
Samuel şi Israel, a lui David şi 
regatul pen tru  care el a fost ales 
să-l întemeieze, şi experienţele tra 
gice ale lui Ieremia din regatul lui 
Iuda, şi înfrîngerea şi captivitatea 
sa, — toate sînt ilustrări ale aces
tu i fapt.

In  relatările acestor mari crize gă
sim că soliile lui Dumnezeu către 
popcr aveau un dublu scop : Mai 
întîi ele ară tau  rătăcirile  în care 
poporul Său era dus şi îi avertiza 
de urm ările serioase care vor veni 
dacă ei nu se întorc la El. în  ai 
doilea rînd, ele a ră tau  cu deplină 
claritate exact ceea ce era necesar 
ca să-i a ju te  şi le da asigurarea că 
El nu  numai că le va da potrivit 
tu tu ro r nevoilor lor, da r că îi va şi 
inspira şi le va da posibilitatea să 
in tre  î-n posesia a jutorului oferit da
că II vor dori însă din toată inima. 
Din partea Domnului nu era  un 
im pedim ent : El avea puterea nece
sară  spre a face faţă  oricărci am ă
giri şi prim ejdii cu care Satana 
căuta  să distrugă poporul şi luc ra 
rea  Sa.

Evenimentele şi experienţele le
gate de prim irea soliei ndreptăţi- 
rii prin  credinţă, din 1888, au o 
izbitoare asem ănare cu experienţele 
pe care le-a făcut poporul lui Dum
nezeu în vrem urile de demult. Este 
b ine să se dea cea mai a ten tă  con
sideraţie soliilor Spiritului Profetic 
care au precedat Conferinţa de la 
MinneapO'lis din 1888.

Soliile din 1887. M ărturiile Spiri
tu lu i Profetic care au fost primite 
în timpul anului 1887 avertizau de 
prim ejdia existentă. Ele necontenit 
menţionau un rău  caracteristic, o 
ră tăcire  în care Biserica cădea. A- 
cea rătăcire era  ară ta tă  ca fiind 
fatala  greşeală de a cădea în for

malism, şi anum e, înlocuirea acelei 
experienţe lăuntrice, din inimă, care 
v ine num ai prin  părtăşie cu Isus 
Hristos, Domnul nostru, cu ritualuri 
şi ceremonii. In  tot tim pul această 
prim ejdie concretă era pusă în aten 
ţia  slujitorilor Evangheliei şi a 
tu turor credincioşilor prin  soliile 
transm ise bisericii prin  scris şi viu 
grai. Pen tru  ca să ne dăm seama de 
gravitatea situaţiei din acel timp şi 
să înţelegem mai bine avertizările, 
vom cita cîteva paragrafe, dînd şi 
data publicării :

1. „Este posibil să fii un credin
cios onorabil, înscris în registrul Co
m unităţii şi totuşi să fii găsit „prea 
uşor“ şi să pierzi viaţa veşnică. 
Este posibil să practici unele din
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preceptele Sfintelor Scripturi şi să 
fii socotit creştin şi totuşi să nu fii 
m in tu it în trucît eşti găsit în lipsă 
în ce priveşte v irtu ţile  de seam ă ce 
constituie caracterul creştin11. (11 
Ianuarie 1887).

2. Două săptăm îni mai tîrziu o 
altă  solie declară :

„Respectarea ritualurilor exterioa
re niciodată nu  va satisface marea 
nevoie a sufletului omenesc. Numai 
o simplă m ărturisire  despre Domnul 
Isus Hristos nu  este îndeajuns pen
tru  a pregăti pe cineva să reziste la 
proba judecăţii1' (25 ian. 1887).

3. Trei săptăm îni după aceasta se 
declara în mod clar :

„Există prea m ult fo malism în 
Biserică. Sufletele pier din lipsă de 
lum ină şi cunoştinţă. Noi a r  trebui 
să fim atît de strîns legaţi de izvo
rul luminii îneît să putem fi ade
vărate canale de lumină... Aceia 
care declară că se călăuzesc după 
Cuvîntul lui Dumnezeu, pot fi fa
miliarizaţi cu m ărturisirile  lor de 
credinţă şi totuşi să fir? asemenea 
pretenţiosului smochin, care-şi flu 
tu ra  frunzişul în fa ţa  lumii, dar 
cînd a fost cercetat de Domnul şi 
învăţăto ru l nostru, a fost găsit fără 
roade“. (15. febr.1887).

4. La două săptăm îni după aceea, 
veni o altă solie de aceeaşi im por
tan ţă  :

„Domnul Isus, pe M untele M ăs
linilor, declara clar : ..Deoarece 
nelegiuirea se va înm ulţi, iubirea 
m ultora se va răci“. El, Domnul 
vorbeşte despre o clasă de credin
cioşi care cad din îna lta  stare de 
spiritualitate. Astfel de prezentări 
ca aceasta să le primim cu toată 
seriozitatea şi să ne determ ine la 
o profundă cercetare lăuntrică a 
inimii noastre... R itualul formal, 
orînduit al serviciilor religioase se

ţine cu exactitate, dar unde este 
iubirea Domnului Isus ? Spiritua
litatea dispare... Vom ţine noi sea
mă de gîndul exprim at de Duhul 
Sfînt al lui Dumnezeu.? Ne vom 
ocupa noi mai m ult de viaţa sp iri
tuală trăită , pusă în practică şi cu 
m ult mai puţin  de rînduielile  m e
canice ?“

Mereu de-a lungul întregului an, 
soliile continuau să vină avertizîn- 
du-ne că formalismul pătrunde în 
Biserică, că noi ne încredem prea 
m ult în forme, rînduieli mecanice 
şi în tr-un  circuit de activităţi. Desi
gur aceste solii erau adevărate şi 
ele a r  fi trebu it să producă o pro
fundă impresie. Insă formalism ul 
este m ult mai înşelător şi ruinător. 
Este stînca ascunsă sub apă, neob
servată, de care, de-a lungul seco
lelor, Biserica era  de atîtea ori gata, 
gata să sufere naufragiu. Apostolul 
Pavel ne avertizează că „forma de 
evlavie" fără  puterea lui Dumne
zeu va fi una din primejdiile zile
lor din urm ă şi ne îndeam nă să în 
toarcem spatele lucrului amăgitor, 
ispititor. Mereu şi mereu, prin dife
rite  mijloace, Dumnezeu trim ite 
avertizări Bisericii Sale pen tru  a 
scăpa de prim ejdia formalismului.

Era o realitate această prim ejdi
oasă înşelătorie îm potriva căreia
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Spiritul Profetic dădu repetate 
avertizări în anul 1887 ; şi de aceea, 
solia înd rep tă ţir ii prin Credinţă 
ne-a fost trim isă tocmai pentru  a 
ne păzi de toate consecinţele form a
lismului.

Această mişcare adventă este a 
lui Dumnezeu. Ea este destinată unui 
trium f glorios. Organizaţia ei este 
divină. Ram urile ei de activitate 
sînt ca un mecanism cu rotiţe, toate 
cu m ăiestrie unite laolaltă, însă ele 
sînt incomplete şi stinghere fără 
Duhul Sfînt din lăun tru l roţilor care 
dă putere şi face să rodească neîn- 
tîrziat.

Aceste rotiţe sînt form ate din 
bărbaţi şi femei. Dumnezeu 
botează mai degrabă bărbaţi şi 
femei decît organizaţii ; şi cînd cei 
ce cred primesc puterea Duhului 
Sfînt în via ţa  lor, atunci frum oasa 
maşinărie înaintează cu repeziciune 
în lucrarea ce i s-a încredinţat. 
Acest lucru trebuie să se realizeze 
în mod individual înainte ca să se 
poată realiza în mod colectiv. Şi 
atunci, cît de im perativă va fi ne
voia noastră după ajutorul lui Dum 
nezeu !

în să  nu au fost date numai aver
tizări îm potriva înlocuirii cu teorii, 
ritualuri, activităţi form ale şi meca
nismul organizării. Odată cu aceste 
avertizări a venit şi o solie pozitivă, 
puternică şi directă care ne spune
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exact oe trebuie să facem pentru  a 
ne salva din situaţia în care noi ne 
lăsăm  tîrîţi. în treaga  solie nu  poa
te fi reprodusă nici din cauza 
m ărim ii ei. Totuşi, cîteva citate vor 
exprim a într-o m ăsură oarecare 
ideea privind profunda ei însem nă
tate, cum şi despre speranţa pe care 
ea o dă Bisericii dacă învăţătura 
ar fi lua tă  în seamă :

„O redeşteptare a adevăratei spi
ritualită ţi în tre  noi este cea mai 
m are şi cea mai urgentă din toate 
nevoile noastre. Să căutăm  să atin 
gem acest deziderat trebuie să fie 
prim a noastră preocupare. Trebuie 
să depunem un efort stăru itor pen
tru  a obţine binecuvîntarea Dom
nului, nu pentru că Dumnezeu nu 
e binevoitor să reverse binecuvîn
tarea Sa asupra noastră, ci pentru 
că noi sîntem nepregătiţi să o pri
mim... Trebuie să ne rugăm mai 
m ult şi să vorbim m ai puţin. Bise
rica, credincioşii trebuie să fie în 
vă ţa ţi să nu  se m ulţum ească cu o 
form ă de evlavie fă ră  de Spiritul şi 
puterea de sus, de la Dumnezeu...

„Noi avem m ult m ai m ult a ne 
teme dinăuntru  decît din afară. 
Piedicile în calea puterii spirituale 
şi succesului sînt m ult mai mari 
chiar dinlăuntru. Păcatele din ini
mă sînt mai primejdioase ca ispi
tele din afară.

„Nu este nimic de care Satana să 
se team ă mai m ult ca de faptul că 
poporul lui Dumnezeu va curăţi 
calea dînd la o parte  orice piedică, 
aşa  încît Domnul Hristos să poată 
revărsa Duhul Său cel Sfînt peste 
biserica Sa şi peste credincioşii Săi. 
A tunci cînd calea este pregătită 
pen tru  Spiritul Sfînt al lui Dum
nezeu, binecuvîntarea va veni.

Ce solie solemnă şi cu toate 
acestea cît este de plină de sfaturi 
folositoare şi im presionabile ! Ce 
perspectivă stă în faţa bisericii 
dacă în mod sincer ea va ţine seama 
de această solie ! Ce tr is t că această 
solie a sta t îngropată atît de m ult 
tim p !

Remediul care să fie aplicat. în  
tim p ce anul se încheia, a venit o 
solie care ară ta  cu claritate şi în 
mod pozitiv spre singurul rem ediu 
pen tru  păcate, prezentat înaintea 
noastră cu atîta stăru in ţă şi în re 
petate rînduri în decursul în tregu
lui an. Acest remediu, ni se spune, 
este unirea cu Domnul nostru Isus 
Hristos.

„Există o m are  deosebire în tre  o 
pretinsă unire şi o reală unire cu 
Domnul Hristos p rin  credinţă". Pe 
baza m ărturisirii de credinţă cei 
credincioşi sînt p rim iţi în biserică, 
însă aceasta nu  dovedeşte că ei au 
o vitală legătură cu Viţa... Atunci 
cînd această in tim itate  a legăturii 
de comuniune se formează, păcatele 
noastre sîn t aduse înaintea Domnu
lui Hristos, ia r neprihăn irea Sa ne 
este a tribu ită  El S-a făcut păcat 
pen tru  noi, pentru  ca noi să putem

fi făcuţi prin  El, neprihăn iţi ai lui 
Dumnezeu...

„Puterea rău lu i este a tît de iden 
tificată cu n a tu ra  omenească încît 
nimeni nu o poate birui decît numai 
prin unire cu Domnul Hristos. P rin  
această unire noi primam putere 
spirituală şi morală. Dacă avem în 
noi Spiritul Domnului Hristos, vom 
aduce roade ale neprihănirii...

„Unirea cu Domnul Hristos prin  
credinţă vie este cea care are du 
rabilitate. Mai în tîi Domnul Hristos 
ne-a ales pe noi p lătind un preţ 
infinit de m are pentru răscum păra
rea noastră şi adevăratu l credincios 
alege pe Domnul Hristos ca prim ul 
şi ultim ul şi cel mai bun din toate 
cîte sînt. Dar această unire ne cos
tă  ceva. Este o legătură de totală 
dependenţă, în care urm ează a se

angaja o fiinţă mîndră. Toţi cei care 
in tră  în această unire trebuie să 
simtă nevoia după sîngele ispăşitor 
al Domnului Hristos. Ei trebuie să-şi 
schimbe inima. Trebuie să supună 
voinţa lor proprie voinţei lui Dum 
nezeu. Va fi o luptă cu obstacole 
lăuntrice şi cu cele ce sînt în afara  
inimii noastre. Trebuie să se facă 
o lucrare  dureroasă de dezlipire, 
precum  şi o lucrare de ataşare. 
Mîndria, egoismul, vanita tea  — pă

catul sub toate formele lui — tre 
buie să fie biruit, dacă dorim să 
in trăm  în unire cu Domnul Hristos. 
Motivul pen tru  care m ulţi găsesc 
că v iaţa de creştin este a tît de 
deplorabil de grea, motivul pentru 
care ei sînt a tît de nestatornici, de 
schimbători, este că ei încearcă să 
se ataşeze de Domnul Hristos fără 
ca mai întîi să se despartă de aceşti 
idoli preferaţi".

Această solie ne duce chiar în 
miezul Evangheliei — unirea cu 
Domnul Hristos. Nimeni nu poate 
birui păcatul decît prin  această uni
re. P rin  unire cu Domnul Hristos, 
păcatele noastre sînt aşezate asupra 
Sa, ia r neprihănirea Sa ne este a tr i 
buită. Aceasta este realitate, nu 
dogmă, nici ceremonie. Nu însem 
nează nici calitate de m em bru nici 
acceptare cu m intea a teoriei şi dog
mei. Unirea cu Domnul Hristos este 
o realita te  care satisface toate cîte 
aparţin  de via ţa  de creştin. In  
aceasta constă siguranţa noastră. 
Aceasta e ra  m area noastră nevoie 
în 1887, ia r pen tru  a ne conduce în 
acea experienţă Domnul Isus ne-a 
trim is solia înd rep tă ţir ii prin  Cre
dinţă.

Soliile din 1888. In  timp ce pă
şeam în anul 1888, solii pozitive, de 
îndreptare, care au început în 1887 
au continuat, crescând în claritate 
şi tărie, după cum se va observa. 
Calea cea adevărată este clar p re 
zentată, singura cale ce oferă since
rita te  adevărată.

Această cale adevărată este prin 
părtăşie cu Domnul nostru Isus cel 
înălţat. Observaţi urm ătoarele cu
vinte c la r e :

Singura cale adevărată. „Fără 
prezenţa Domnului Isus în inimă, 
serviciul religios este numai form a
lism rece, mort. Dorinţa arzătoare 
după com uniune cu Dumnezeu cu- 
rînd încetează cînd Spiritul lui Dum
nezeu se îndepărtează în trista t de 
la noi ; d ar cînd Domnul Hristos 
este în noi nădejdea slavei, noi sîn
tem mereu îndrum aţi să cugetăm şi 
să acţionăm potrivit cu slava lui 
Dumnezeu". (17 aprilie 1888). .

„E nevoie să studiem viaţa Răs
cum părătorului nostru, deoarece El 
este singurul exem plu desăvîrşit 
pentru  cei ce cred. Să contemplăm 
m ăreaţa  je rtfă  de la Golgota şi să 
vedem grozăvia teribilă a păcatului 
şi dreptatea Legii lui Dumnezeu.

„D intr-un studiu profund, temei
nic, asupra răscum părării, veţi ieşi 
întăriţi şi înnobilaţi. Înţelegerea 
voastră privind caracterul lui Dum 
nezeu va fi a d în c ă ; şi cu întregul 
plan al mîntuirii c lar definit în 
m intea voastră, voi veţi fi mai 
bine în stare să îndepliniţi m andatul 
divin. D intr-un simţ al convingerii 
depline, puteţi apoi m ărturisi des
pre caracterul de neschimbat al le
gii m anifestată prin m oartea Dom-
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nului Hristos pe cruce, despre 
na tu ra  m alignă a păcatului şi despre 
neprihăn irea lui Dumnezeu în în 
dreptăţirea  credinciosului în Domnul 
Isus cu condiţia ascultării sale de 
aici înain te de preceptele cîrm uirii 
lui Dumnezeu din cer şi de pe 
păm în t“. (24 aprilie 1888).

Răscum părătorul nostru, je rtfa  
Sa ispăşitoare pen tru  noi, neprihăn i
rea  Domnului Hristos care se p ri
meşte prin credinţă, în  contempla
rea  serioasă şi acceptarea deplină 
a acestor adevăruri vitale ale 
Evangheliei se poate găsi iertare, 
îndreptăţire, pace, bucurie şi b iru 
inţă.

O solie uimitoare. După prezen
ta rea  căii adevărate, a venit solia 
care trebuie că a fost p lănuită  de 
Domnul pen tru  a îndrum a pe popo
ru l Său să-şi dea seama de p rim ej
dia lor şi să păşească im ediat pe 
calea cea sigură.

„ în trebarea  cea solemnă trebuie 
să o înţeleagă fiecare m em bru din 
com unităţile noastre : Cum stăm 
noi îna in tea lui Dumnezeu, ca p re 
zenţi urm aşi ai Domnului Isus 
Hristos ? Lum ina noastră străluceş
te ea oare prin  raze clare şi pu te r
nice ?. Ne-am consacrat noi în mod 
solemn lui Dumnezeu, şi păstrăm  noi 
unirea noastră cu Izvorul întregei 
lum ini ? Nu sîn t semnele decăderii 
şi slăbirii extrem de vizibile în 
mijlocul com unităţilor creştine de 
astăzi ? Moarte sp irituală s-a abătut 
asupra bisericii care trebuie  să m a
nifeste viaţă şi zel, neprihănire şi 
consacrare, p rin  cel mai arzător de
votam ent pen tru  cauza adevărului. 
Faptele privind starea reală  a p re 
tinsului popor al lui Dumnezeu vor
besc mai ta re  decît m ărturisirea 
lor,, şi dovedesc că o putere  a  tăiat 
cablul care-i ţinea ancoraţi de 
S tînca V eacurilor şi că ei sîn t p u r 
ta ţi încoace şi încolo de valurile 
mării, fără hartă  sau busolă". (24 
iulie 1888).

C hiar cu cîteva săptăm îni îna in 
te de a se în trun i Conferinţa Gene
ra lă  la M inneapolis, Domnul a tr i 
m is u rm ătoarea solie ca un  im pre
sionant apogeu al tu tu ro r înd ru 
m ărilor ce veniseră lună de lună 
tim p de aproape doi ani cu privire 
la  această temă :

„Care este lucrarea slujitorului 
Evangheliei ? Este de a împărţi 
drept cuvîntul adevărului, nu de a 
inventa o nouă Evanghelie, ci de a 
împărţi drept învăţăturile Evan
gheliei care le sînt deja încredin
ţate. Ei nu se pot bizui pe predici

vechi pe care să  le prezinte comu
n ităţilor lor, deoarece aceste predici 
stereotipe nu pot fi potrivite pentru 
a face fa ţă  ocazici sau a satisfacc 
nevoile spirituale ale bisericii. Sînt 
subiecte care s în t grozav de negli
jate, asupra cărora  ar trebui să se 
insiste foarte m ult. Sarcina soliei 
noastre a r  trebui să fie misiunea 
şi v ia ţa  Domnului Isus Hristos. Să 
se insiste asupra umilinţei, lepădă
rii de sine, blindaţii şi smereniei 
Domnului Hristos, pentru  ca in i
mile m îndre şd egoiste să poată 
vedea deosebirea d in tre  ele şi Mo
delul desăvîrşit şi să se umilească. 
Prezentaţi fra ţilo r voştri pe Isus 
în bunăvoinţa Sa de a salva pe cel 
căzut. A rătaţi-le  că El care a fost 
garantu l lor a trebuit să ia na tură  
omenească, şi s-o poarte prin  în tu- 
nerecul şi grozăvia părăsirii Tatălui 
Său, din cauza neascultării de legea 
S a ; de aceea M întuitorul a fost 
găsit la înfăţişare ca un om.

„Descrieţi în m ăsura în care lim 
baju l omenesc o poate face, um ilin 
ţa  Fiului lui Dumnezeu şi să nu 
consideraţi că aţi atins apogeul, cînd 
II vedeţi schimbând tronul de lu
mină şi de slavă pe care El îl avea 
cu Tatăl, p en tru  oamenire. El a venit 
din cer pe păm înt şi în tim pul cît 
a fost pe păm în t a pu rta t blestemul 
lui Dumnezeu ca garan t pen tru  nea 
m ul omenesc decăzut. El nu a fost

obligat să facă aceasta. El a ales 
să suporte m înia lui Dumnezeu, pe 
care omul şi-o atrăsese prin  neas
cultare de legea divină. El a ales 
să îndure batjocorile chinuitoare, 
ocările, biciuirea şi răstignirea. „Şi 
fiind găsit la  înfăţişare ca un om, 
El s-a um ilit şi S-a făcut ascultător 
p înă la  moarte", însă felul morţii 
Sale a fost o uim ire pentru  univers, 
deoarece a fost „chiar m oarte pe

cruce". Domnul Hristos nu  a fost 
insensibil faţă de infamie şi ocară. 
El a simţit aceasta cu toată am ără 
ciunea. El a  simţit-o m ult mai p ro 
fund şi mai cu acuitate decît putem 
să simţim  noi suferinţa, deoarece 
na tu ra  Sa era  mai sp irituală mai 
curată  şi mai sfîntă decit aceea a 
păcătoşilor pen tru  care El a suferit. 
El era  fiul ta tă lu i din cer. El era  
egal cu Tatăl, El era  Com andantul 
oştilor de îngeri, cu toate acestea 
El a m urit în  locul omului printr-O' 
m oarte care era, spre deosebire de 
toate celelalte, însoţită de infamie 
şi ocară. O, dacă inimile trufaşe, ale 
celor păcătoşi şi-ar da seama de  
aceasta I O, dacă a r  înţelege însem 
nătatea m întuirii şi a r  căuta să în 
veţe blîndeţea şi sm erenia Domnului 
Isus". (11 sept. 1888).

Această învă ţă tură  este adresată 
în special predicatorilor — învăţăto
rilor din I s r a e l :

1. Ei trebuie  să îm partă  drept 
cuvîntul adevărului ;

2. Ei nu  trebuie să inventeze o 
nouă Evanghelie ci să prezinte co
rect Evanghelia încredinţată deja 
lor ;

3. Ei nu  trebuie să continue să  
prezinte credincioşilor „predici 
vechi", deoarece aceste „predici ste
reotipe" nu  pot satisface nevoile 
ascultătorilor.

4. Ei trebuie să insiste foarte 
m ult asupra subiectelor care erau  
neglijate ;

5. Sarcina soliei lor trebuie să fie 
misiunea şi v ia ţa  Domnului Isus 
Hristos.

Paragraful de încheiere oferă o 
schiţă cuprinzătoare a acestei tem e 
sublime — misiunea şi viaţa Dom
nului Isus Hristos.

In retrospectivă. De la această 
distanţă pare  ca şi cum toate aceste 
solii solemne, clar form ulate şi di
recte să fi făcut o im presie mai pro
fundă asupra minţii tu tu ro r predi
catorilor. S-ar părea că ei a r  fi pe 
deplin pregătiţi să asculte şi să se 
adape din oportuna şi inspiratoarea 
solie de redeşteptare, reform aţiune 
şi însănătoşire care a  fost prezenta
tă cu atîta  claritate şi cu atîta sin
ceră seriozitate de către solul pe 
care Domnul l-a ridicat să dea solia, 
însuşirile  perfectei neprihăniri a 
Domnului Hristos de către inimile 
amăgite, păcătoase, a  fost remediul, 
leacul trim is de Domnul. A fost 
exact ceea ce trebuia..

M. Popa 
Pastor — Consilier
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f r )  ontinuăm în articolul de 
faţă analiza problemei ÎN 

TRU PĂRII Fiului lui D umne
zeu, suprema revelaţie a ceru
lui.

Găsim două relatări în Noul 
Testament, şi numai două, care 
ne dau în mod detailat îm pre
jurările în care a avut loc ve 
nirea în această lume a Dom
nului nostru. Aceste relatări le 
găsim în Evangheliile lui Ma
tei si Luca. Nu numai că aceste

F

U
L

Domnului Hristos şi dum nezei
rea Lui, sînt două adevăruri 
gemene. Noi trebuie să ne pă
zim, să fim  atenţi a nu face din 
Domnul Hristos numai un Om
— divin, sau să ne gîndim la 
El ca la un Dumnezeu-uman. 
El nu este nici una, nici alta. 
El a fost, şi este DUMNEZEU
— OM. In Isus Hristos este o 
absolută natură umană şi o ab
solută natură divină.

Arareori, dumnezeirea Lui a 
străbătut prin trupul naturii

FIUL LUI DUMNEZEU
relatări sînt cele mai impor
tante ci ele sînt de asemenea 
şi cele mai disputate dintre 
problemele Hristologiei. Unii 
teologi resping aceste relatări 
ale Sfintelor Scripturi, decla- 
rînd că este o imposibilitate 
ca o fecioară să dea naştere 
unui copil. Dar alţii îşi mani
festă fără nici un fel de 
echivoc credinţa lor în raportul 
biblic despre naşterea de către 
fecioara Maria a Domnului 
Hristos.

Vestea adusă de înger, „Vi 
s-a născut un Mîntuitor, care 
este Hristos Domnul“, este pli
nă de semnificaţii. Numele 
„Hristos“, sau „Mesia“, însem 
nează „Cel Uns", şi îngerul 
Gabriel ll numeşte la naşterea 
Sa, „Hristosul“. Apoi, atunci 
cînd înţelepţii din Răsărit au 
venit să caute pe Mîntuitorul, 
ei au întrebat, „Unde este îm 
păratul de curînd născut al Iu 
deilor? Domnul Isus S-a născut 
atît ca Hristos, cît şi ca Împărat.

Una dintre cele mai mari 
profeţii mesianice se găseşte în 
Isaia 9,6, unde citim  : „Căci un  
Copil ni s-a născut, un  Fiu ni 
s-a dat, şi domnia va fi pe 
umărul Lui“. Natura umană a

O

M

U

L

U

Sale umane. Odată într-o riiică 
barcă, atunci cînd ucenicii spe
riaţi L-au deşteptat, El S-a tre 
zit, a luat, sub controlul Său 
stihiile naturii numai cu cuvin
tele : „Pace (Taci)“, strigă El 
către cerul ca cerneala. Apoi a- 
dresîndu-Se valurilor înfuriate 
spuse, „fără gură, fiţi liniştite‘. 
Şi furtuna îşi strînse aripile în  
prezenţa Sa. „Cine este Acesta ? 
„Ce fel de om este El“, excla
mară ucenicii. In adevăr, ce fel 
de Om ? El era Dumnezeu-Om, 
Fiul Măriei — după natura Sa 
omenească, dar în acelaş tim p  
Fiul cel veşnic al lui D um ne
zeu. Divinitatea şi umanul se 
găsesc în acelaş corp — El a 
fost Dumnezeu-Om.

Mai înainte de a aminti unele 
detalii este înţelept a ne ocupa 
de această problemă şi anume : 
Este posibil ca o fecioară să 
dea naştere unui copil ? Şi a- 
cum o altă problemă. Ar fi un  
astfel de evenim ent o minune  
mai mare decît crearea omului? 
Dacă credincioşi fvind, noi ac
ceptăm raportul Biblic despre 
creaţiune, atunci credem că ra
sa umană a fost adusă la exis- . 
tentă printr-o minune, căci 
Ada?n n-a avut nici tată, nici
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mamă. Dar despre Eva ? Ce 
putem  spune oare ? Ea a fost 
adusă în lume din trupul unui 
bărbat fără a avea o mamă. 
Putem  noi oare accepta ceea ce 
Moise a scris ca fiind vrednic 
de crezare ? Domnul Hristos a 
mărturisit că El consideră ca 
fiind adevărat, şi apoi El de-

tu t aduce şi pe Fiul Său în lu
me  — prin trupul unei fem ei
— fără ajutorul unui tată pă- 
mîntesc.

Credibilitatea minunilor . . . 
este o problemă a existenţei lui 
Dumnezeu.

Dacă Dumnezeu a putu t a- 
duce la existenţă pe Adam  din

clară: „ Dar dacă nu credeţi 
cele scrise de el, cum veţi crede 
cuvintele Mele“ ? (Ioan 5,47).

Dacă Dumnezeu a putut a- 
duce la existenţă neamul ome
nesc •— conform convingerilor 
noastre religioase — nu este 
prea m ult a crede că El a pu 

pulberea pămîntului, fără a fi 
nevoie de mamă sau de tată, 
este evident deci că El are şi 
alte căi şi alte posibilităţi decît 
acelea pe care le cunoaştem  
noi, de a aduce la existenţă  
fiinţe omeneşti, căci „la Dum
nezeu toate lucrurile sînt cu 
putinţă“ (Mat. 19,26).

întruparea Domnului Hristosr 
ca evenim ent şi mîntuire, nu  
a fost o acţiune bruscă. Aşa 
cum am arătat deja, cu m ult 
înainte ca omul să fie creat, 
Dumnezeu a luat măsuri pentru  
mîntuirea lui din păcat, dacă 
totuşi Adam  nu va asculta de 
glasul lui Dumnezeu şi va pă
cătui. Iată ce spune despre acest 
lucru inspiraţia divină : „Pla
nul pentru mîntuirea noastră 
nu a fost o idee venită mai la 
urmă, după căderea omului în 
păcat. El a fost o revelaţie a 
„tainei“, care a fost ţinuta as
cunsă tim p de veacuri (Rom. 
16,25)... Dumnezeu şi Hristos 
au ştiut de la început de apos
tazia lui Satan şi de căderea 
omului prin puterea înşelătoare 
a celui rău. Dumnezeu n-a or
donat să se nască păcatul, dar 
i-a prevăzut existenţa şi a luat 
măsuri ca să întîm pine această 
grozavă nenorocire".

Concepţia că răscumpărarea 
noastră nu a fost o idee venită  
mai la urmă, dă întregului Plan 
al Mîntuirii o profunzim e deo
sebită. Apostolul Pavel a spus 
că Evanghelia este „descoperi
rea tainei ţinută ascunsă tim p  
de veacuri, dar care a fost ară
tată acum prin scrierile prooro
cilor, şi, porunca Dumnezeului 
Celui veşnic, a fost adusă la 
cunoştinţă tuturor neamurilor 
(Rom. 16,25 u .p .  — 26). Dar 
chiar mai înainte ca să fie ceva 
aşezat în scris, Evanghelia a 
fost cunoscută şi înţeleasă. 
Dumnezeu a dat făgăduinţa 
mîntuirii atunci cînd El a zis 
că sămînţa femeii va zdrobi 
capul şarpelui. Ceea ce a fost 
ţinut ascuns de-a lungul veacu
rilor veşniciei, ceea ce nici în 
gerii şi nici lumile necăzute în 
păcat n-au ştiut, a intrat în 
acţiune de îndată ce Adam  şi 
Eva au căzut în păcat.

De-a lungul veacurilor, ale 
timpurilor Vechiului Testa
ment, oameni ai lui Dumnezeu,
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bărbaţi şi femei, priveau către 
venirea Răscumpărătorului. De 
fapt fiecare femeie temătoare 
de Dumnezeu din poporul Is
rael spera ca ea să fie mama 
Răscumpărătorului ce avea să 
vină. Generaţiile acelea şi-au 
exprim at credinţa lor prin o- 
ferirea animalelor de jertfă. 
Jertfele îşi aveau valoarea lor 
simbolică în lucrarea de ispăşi
re pentru păcat. De fapt „este 
cu neputinţă ca sîngele taurilor 
şi al ţapilor să şteargă păcatele“, 
(Evrei 10,4), ci acele jertfe ară
tau către Mielul lui Dumnezeu 
care era destinat să ridice pă
catele lumii. Oamenii erau m în- 
tu iţi prin har, în timpul V e 
chiului Testament, exact în a- 
celaş fel cum noi sîntem  m în- 
tu iţi astăzi. Dumnezeu nu a- 
vusese niciodată alt plan. De 
aceea Evanghelia, Evanghelia 
harului este numită de aseme
nea „Evanghelia veşnică“ 
(Apoc. 14,6).

Să notăm cîteva profeţii spe
cifice ce relatează venirea Celui 
Făgăduit. Cu mai bine de şapte 
veacuri mai înainte de naşterea 
Domnului, Isaia scria : „Căci un 
Copil ni s-a născut, un Fiu ni 
s-a dat, şi domnia va fi pe u- 
mărul L u i ; îl vor n u m i : M i
nunat, Sfetnic, Dumnezeu tare, 
Părintele veşniciilor, Domn al 
Păcii. El va face ca domnia Lui 
să crească, şi o pace fără sfîrşit 
va da scaunului de domnie al 
lui David şi împărăţia Lui, 
o va întări şi o va spri
jini prin judecată şi nepri
hănire, de acum şi-n veci de 
v e c i ; Iată ce va face rîvna 
Domnului oştirilor“ (Is.9,6—7). 
în  prim ul rînd acest împărat 
va fi de natură umană, pentru  
că El va f i  născut ca un prunc. 
De asemenea, El va fi un  des
cendent al lui David (Ier, 23,5). 
Dar mai presus de toate El 
va fi de natură divină purtînd  
titlurile dumnezeirii, cum ar fi 
Dumnezeu tare“, „Părintele

veşniciilor'1. în  aceste titluri, 
pre-existenţa Sa este în mod 
clar înfăţişată.

Proorocul Mica declară că se 
va ridica un  mare conducător 
în Israel, „a cărui obîrşie se 
suie pînă în vrem uri străvechi, 
pînă în  zilele veşniciei (Mica
5,2). Chiar ceva mai m ult acest 
profet a num it oraşul unde 
avea să se nască Mesia — 
Betleem. Isaia este şi mai 
precis. El spune : „De aceea 
Domnul însuş vă va da 
un semn : Iată, fecioara va 
rămînea însărcinată, va naşte 
un fiu, şi-I va pune numele 
Emanuel (Dumnezeu este cu 
noi) (Ps. 7,14). Evanghelistul

Matei citează acest tex t atunci 
cînd redă istorisirea naşterii 
Domnul Isus. Şi el este foarte 
atent să sublinieze faptul că 
Maria era o fecioară, logodită, 
dar încă necăsătorită.

S-a scris foarte mult, în ulti
m ul timp, cu privire la adevă
rata interpretare a textului din 
Isa. 7,14, unde expresia ebraică 
„ALM AH“ este tradusă cu 
„fecioară“ sau alte traduceri îl 
redă cu „tînără femeie“.

N -am  am intit aceste lucruri 
pentru a face cele scrise în Isa.

7,14 o dovadă a faptului că 
„fecioara a născut“, oricît de 
important ar fi acest text, ci 
pentru a scoate în evidenţă că 
atunci cînd Matei a prezentat 
raportul despre naşterea Mîn- 
tuitorului, el în mod categoric 
a citat acest text. Veridicitatea 
celor prezentate de evanghelis
tul Matei, ca un interpret al 
Vechiului Testament, este în 
afară de orice îndoială. Că 
Matei cita din Septuaginta, este 
evident, căci expresia ebraică 
„ALM AH“ este aici tradusă cu 
„PARTHENOS“ care în  limba 
greacă înseamnă „fecioară“. 
Orice lexicon grec, va reda e x 
presia PARTHENOS cu, o per

soană ce n-a cunoscut legăturile 
cu persoane de sex opus, v ir 
gină — fecioară.

Sem nul pe care Dumnezeu  

l-a dat şi anume că Mesia va 

f i  născut dintr-o fecioară, eli

mină posibilitatea unei contra

ziceri, sau a venirii în lume a 
unui fals Mesia. Un fapt şi mai 

important este acela că pruncul 

va fi chemat „Minunat“. Acest 

nume, înseamnă — „Dumnezeu 
este cu noi“, poartă în el ade

văratul scop al întrupării Dom

nului Hristos. „Cuvîntul a de

venit trup“.

Un alt punct important — 

copilul promis va fi un fiu, şi 

nu o fiică.

Inspiraţia profetică, ca şi 

vestea precisă pe care a adus-o 

îngerul, sînt categorice în  a in

dica în proorocie sexul copilului 

Este evident că îngerul Gabriel 

i-a spus fecioarei Maria, chiar 

mai înainte ca ea să se afle „în

sărcinată de la Duhul S fîn t“, că 

ea va fi mama unui fiu  — chiar 

„Fiul lui Dumnezeu“, care „va 
m întui, pe poporul Lui de pă

catele sale“. Mai tîrziu, acelaş 

înger a vorbit lui Iosif spunîn-
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du-i : „Ea va naşte un fiu  (şi nu  
o fiică), şi-i vei pune numele  
Isus“. Lui Iosif i s-a spus cum  
să pună numele copilului, de 
fapt singura contingenţă pe care 
el a avut-o în legătură cu adu
cerea la existenţă a Domnului 
Isus. Mai departe, desigur, el 
s-a angajat ca copilul să se bu
cure de îngrijire părintească şi 
de un cămin, atît pentru Isus, 
cît şi pentru fecioara Maria.

In  studiile anterioare ne-am  
referit — în scurt — la genea
logia Domnului cum o găsim  
în Evanghelia lui Matei. In 
toate cazurile este folosită e x 
presia „a născut“ dar versetul 
16 spune : „Iacov a născut pe 
Iosif, bărbatul Măriei, din care
S-a născut Isus, care se cheamă 
H r i s t o s I n  alte traduceri ale 
Bibliei, în engleză de exemplu, 
este folosită expresia „begat“ 
care se referă la partea pe care 
o are bărbatul în aducerea la 
existenţă a unui copil, pe cînd 
expresia „born“ folosită în ver
setul 16, se referă în mod ex 
clusiv numai la partea pe care o 
are femeia în aducerea la exis
tenţă a unui copil. A tunci cînd 
noi citim  că „bărbatul Măriei 
din care S-a născut Isus, care 
se cheamă Hristos“ expresia 
„din care“ creditează în mod 
clar şi definitiv faptul naşterii 
Domnului Hristos din fecioara 
Maria şi numai din fecioara 
Maria. Domnul Isus a fost con
ceput prin puterea Duhului 
Sfîn t, dar a fost născut de către 
fecioara Maria. Primele genera
ţii de creştini, din primele 
veacuri ale erei creştine, nu s-au 
poticnit de ideea acestei minuni.

Numai în veacurile mai Urzii 
s-au ridicat obiecţiuni în legă
tură cu naşterea din fecioara 
Maria. Teologii liberali resping 
cu insistenţă minunile şi orice 
altceva ce are contingenţă cu 
supranaturalul.

Să notăm, în  scurt, relatarea 
lui Luca. El a fost primul isto- 
rician al bisericii. Cît de recu
noscători trebuie să fim  pentru  
Ap. Luca. în  relatarea lui avem  
mărturia unui om competent, 
educat în cele mai bune şi a- 
vansate idei ale timpului său. 
Aşa era deci educat omul pe 
care Duhul Sf înt  L-a ales să 
scrie Evanghelia ce-i poartă 
numele şi primele pagini de 
istorie bisericească din Biserica 
Creştină. Care este —  pentru  
noi cei credincioşi — partea po
zitivă a acestui fapt. Răspunsul 
la această întrebare începe 
chiar din primul capitol al a- 
cestei Evanghelii. Ca cititor al 
Sfintelor Scripturi nu te-a iz 
bit oare faptul că singura rela
tare a naşterii Domnului Hris
tos dintr-o fecioară se găseşte 
tocmai în Evanghelia scrisă de 
Luca ? El pătrunde în detalii. 
Aceasta ca şi cînd instinctele 
sale profesionale erau trezite, 
sp u n în d u -i: „Aici se petrece 
un lucru m inunat ceva extra
ordinar ; Este de datoria mea, 
să am grijă ca un raport deose
bit să fie făcut şi care să cu
prindă toate detaliile proble
mei... Este esenţial a recunoaşte 
fără nici un fe l de echivoc, divi
nitatea Domnului Isus Hristos. 
Dar a nega naşterea Domnului 
Hristos din fecioara Maria, a- 
ceasta constituie primul pas 
spre negarea divinităţii Sale“.

Un renum it teolog sp u n ea : 
„Din punct de vedere istoric şi 
logic, divinitatea Domnului 
Hristos şi întruparea Sa sînt 
legate de naşterea Sa prin fe 
cioara Maria, şi nici un  om nu 
poate susţine cu succes vreuna

din ele, fără a le susţine pe  

amîndouă. Acei care obiec

tează din motive biologice, nu  

sînt binevoitori a accepta su 

pranaturalul, sau orice fel de 

interferare a divinităţii în viaţa 

lor.

Şi un  ultim  gînd. „Naşterea 

din fecioară, constituie cheia 

cea mare a tezaurului Bibliei. 

Dacă resping această problemă 

a naşterii din fecioara Maria, 

atunci Noul Testament devine  

o scriere moartă fără de viaţă, 

relatînd imaginaţia unor oameni 

morţi, bine intenţionaţi, dar 

greşiţi, duşi în  eroare... Acela 

care scoate în mod violent re

latarea naşterii Domnului Isus 

din fecioara Maria, din Noul 

Testament, aceasta pentru a fi 

consecvent, atunci trebuie — tot 

pentru a fi consecvent — să în 

depărteze toate celelalte m inuni 

şi cu ele şi moartea ispăşitoare 

a Domnului Hristos, învierea, 

înălţarea şi lucrarea prezentă a 

Domnului de mijlocire înaintea 

Tatălui pentru cei păcătoşi... 

Naşterea din fecioara Maria 

este pe deplin stabilită prin. 

mărturii competente şi abun

dente dovezi colaterale, crezute 

de cei credincioşi de-a lungul 

tuturor veacurilor ca un  factor 

necesar în mîntuirea lor adusă 

la îndeplinire de către un Min- 

tuitor veşnic, şi care este în per

manenţă activ, privit cu încîn- 

tare de către îngerii din ceruri 

şi recunoscut de Tatăl“.

IE C U R IE R U L  A D V E N T I S T



Naşterea din fecioara Maria 
mărturiseşte despre dumnezei
rea Domnului Hristos. Cineva 
făcea odată remarca că divini
tatea Domnului Hristos nu este 
cuprinsă în problema naturii 
naşterii Sale din fecioara Maria. 
Acest lucru poate fi întrucîtva 
adevărat din punct de vedere 
teologic, dar este o realitate 
faptul că vasta majoritate a a- 
celora care resping această la
tură a credinţei creştine, res
ping de asemenea şi divini
tate Sa. Dacă noi am cunoaşte 
persoana şi lucrarea Domnului 
Hristos, atunci am clădi pe 
temelia ce ne-a fost dată de 
Evanghelii, prima piatră fiind 
aceea că în timp ce El a avut 
ca mamă a existenţei Sale în 
trup omenesc o fecioară din 
această lume, o fiinţă umană, 
El n-a avut nici o fiinţă umană 
ca tată. Naşterea Sa a fost ast
fel o naştere miraculoasă. Din 
acest punct de vedere, ca şi 
în altele, El se deosebea de cei 
păcătoşi.

D. POPA



C 'o o r te r x x ^  

A d v e n t i s t

Intr. Poligrafică „Buletinul Oficial" — c. 2438




